




3 اقتصادی

وزیر صنعت، معدن و تجارت خبرداد

جذب ۲ میلیارد دلار سرمایه خارجی 
برای صنایع کوچک 

 وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: نزدیک به 2 میلیارد دلار سرمایه گذاری 
خارجی برای 37 پروژه کشور در یکصد روز نخست دولت دوازدهم در حوزه صنایع 

متوسط و کوچک جذب شده است. 
»محمد شریعتمداری« با اشاره به هدف گذاری رشد متوسط هشت درصدی 
سالیانه اقتصاد کشور در برنامه ششم توسعه، تصریح کرد: برای رسیدن به این 
میزان رشد و با در نظر گرفتن سهمی که برای صنعت و معدن در قانون برنامه 
پیش بینی شده است، نیازمند جذب سالیانه دستکم 54 میلیارد دلار منابع 

خارجی هستیم.
وی گفت: برپایه آمارهای بین المللی منتشره، جذب منابع خارجی در ایران برای 
سال 2٠١6 نزدیک به 64 درصد رشد کرده اما همچنان برای دسترسی به اهداف 
برنامه، نیاز به جهش های فوق العاده است که فضای داخلی و بین المللی برای 

تحقق آن باید فراهم شود.
شریعتمداری با اشاره به میزان سرمایه گذاری خارجی جذب شده در دولت 
دوازدهم، گفت: در صد روز نخست دولت دوازدهم، حوزه جذب منابع خارجی 
وزارت صنعت، معدن و تجارت موفق به جذب نزدیک به 2 میلیارد دلار برای 
37 پروژه کشور در حوزه صنایع متوسط و کوچک شده که این میزان علاوه 
بر جذب منابع خارجی شرکت های بزرگ فولاد، مس، خودروسازی ها و نظایر 

آنها است.
وزیر صنعت معدن و تجارت تصریح کرد: این آمار نشان می دهد که در فضای 
پسابرجام با وجود همه فشارهای آمریکا، علاقه مندی به سرمایه گذاری در ایران با 

اقبال کشورهای مختلف سرمایه گذار مواجه است.
وی بیان داشت: برای رسیدن به اهداف مورد نظر در جذب سرمایه خارجی باید 
مقررات و قواعد جذب منابع خارجی را روان، آسان و در محدوده زمانی اندکی 

انجام دهیم.

سخنگوی کمیسیون انرژی مجلس :

گرانی بنزین زنگ خطر افزایش تورم است
سخنگوی کمیسیون انرژی مجلس معتقد است که گرانی بنزین زنگ خطر 
افزایش تورم است، چراکه براساس سابقه تاریخی هر زمانی که قیمت بنزین افزایش 

می یابد بلافاصله سایر اقلام دیگر نیز افزایش می یابد. 
اسدالله قره خانی با اشاره به انتشار اخباری درباره افزایش قیمت بنزین تا هزار و 
5٠٠ تومان،گفت: در تبصره ١8 دولت یک مبلغ کلانی را به شکل عددی از طریق 
افزایش قیمت حامل های انرژی در نظر گرفته و طریقه مصرف آن را مشخص 
کرده است که گفته شده درآمدهای حاصله از افزایش قیمت های حامل های 

انرژی حدود ١7 هزار میلیارد تومان است.
برای  اینکه  بیان  با  اسلامی،  انرژی مجلس شورای  سخنگوی کمیسیون 
احصاء و تحقق ١7 هزار میلیارد تومان لزوما بنزین باید افزایش قیمت بالایی 
داشته باشد، افزود:دولت باید برای ارائه توضیحات درباره افزایش قیمت بنزین 
در مجلس حضور یابد و دلایل خود را برای نمایندگان مجلس تشریح کند تا 
مجلس با در نظر گرفتن آثار و عواقب این تصمیم و میزان فشار بر خانوارها 

اظهارنظر کند.
با افزایش قیمت بنزین اقلام دیگر نیز افزایش می یابد

وی با اشاره به اینکه گرانی قیمت بنزین در سبد هزینه خانوار عدد و رقم بزرگی 
را نشان نمی دهد، ادامه داد: اگر هر خانواده ماهانه ١٠٠ لیتر بنزین مصرف کند و 
بنزین5٠ درصد افزایش یابد، 5٠ هزار تومان به هزینه خانوارها افزوده می شود، 
اما متاسفانه افزایش قیمت بنزین محدود به همین مبلغ نیست و تبعات خاص 

خود را دارد.
نماینده مردم علی آبادکتول در مجلس شورای اسلامی، با بیان اینکه یکی از 
شاخص ها و زنگ خطرهای تورم افزایش قیمت بنزین است که سابقه تاریخی 
دارد، یادآور شد: از گذشته چنین بوده که هر زمانی که قیمت بنزین افزایش 
می یابد بلافاصله احساس عمومی بر این است که سایر اقلام دیگر نیز باید 
افزایش پیدا کند، یعنی افزایش قیمت بنزین با ایجاد تورم به صورت زنجیره 
وار به سایر کالاها سرایت می کند و  شاید کالای دیگری که در سبد هزینه 
ای خانوارها سهمش به مراتب بیشتر از بنزین است با افزایش خیلی خود را 

نشان ندهد.
بنزین همانند دلار و از جنس آن است

وی با اشاره به اینکه بنزین همانند دلار و از جنس آن است، افزود: هرگاه دلار 
گران می شود بلافاصله همه چیز گران شده است، بنابراین همه تاثیرات افزایش 

قیمت بنزین باید برآورد و ارزیابی صحیح شود.
قره خانی ادامه داد: درست است که اگر بنزین به قیمت واقعی نزدیک شود برای 
دولت ایجاد درآمد ایجاد کرده و از قاچاق جلوگیری می کند و ممکن است اشتغال 

ایجاد کند، اما باید دید که هزینه_فایده آن چقدر است.
سخنگوی انرژی مجلس شورای اسلامی، با بیان اینکه مقرر شده  نوبخت در 
کمیسیون انرژی حضور یابد و توضیح دهد که چرا چنین تصمیمی اتخاذ شده، 
تصریح کرد: رییس سازمان برنامه و بودجه باید توضیح دهد که دلایلشان چه بوده 
و آیا مطالعات جنبی داشته اند یا خیر، چراکه کمیسیون انرژی هنوز توجیه نیست 
که آیا جامعه کشش این افزایش قیمت را دارد که به یکباره تورم 2 برابر شود و 
با افزایش ١٠ درصدی حقوق کارمندان و بازنشستگان سازگار است یا خیر و باید 

مطالعه شود که چند واحد روی تورم تاثیر می گذارد.

معاون بانک مرکزی اعلام کرد

نهایی شدن سیاست دریافت کارمزدها
 تا پایان سال 

معاون بانک مرکزی از نهایی شدن سیاست دریافت کارمزد تا پایان سال جاری 

خبر داد و گفت: سیاست اجرا، در سال جاری جمع بندی می شود؛ ولی زمان 
اجرای آن، بستگی به سیاست های سال آینده دارد. 

ناصر حکیمی در خصوص آخرین برنامه ریزی ها در بانک مرکزی برای دریافت 
کارمزد از تراکنش کارتخوان های فروشگاهی، اظهار داشت: سیاست کلی در مورد 
اینکه از ذینفع واقعی کارمزد را دریافت کنیم و در یک بازه زمانی مشخصی به 

قیمت تمام شده برسیم، باید با سیاست پیاده سازی معقولی همراه باشد.
وی افزود: اینکه از کدام نقطه شروع کرده و چه تراکنش هایی را هدف قرار دهیم 
یا اینکه مخاطبمان چه کسانی باشند، موضوعات مهمی هستند که پیچیدگی های 

خاص خود را دارد.
حکیمی با تأکید براینکه بانک مرکزی به تنهایی نمی تواند این سیاست را اجرا 
کند، تصریح کرد: در جلسات متعدد از بانک ها، pspها، واحدهایی که در گیر 
هستند، دعوت کرده و هر کدام نظرات خود را در این باره مطرح می کنند؛ البته 

برخی نظرات را مکتوب ارسال کرده و برخی نیز درحال ارسال هستند.
معاون فناوری های نوین بانک مرکزی ادامه داد: امیدواریم قبل از پایان سال با 

جمع بندی نظرات به سیاست مشخصی در حوزه کارمزدها برسیم.
وی در پاسخ به این سوال که با این حساب امکان اجرای سیاست اخذ کارمزد 
از تراکنش های فروشگاهی در سال ۹6 وجود دارد؟ گفت: حداقل سیاست اجرا، 
در سال جاری جمع بندی می شود ولی زمان اجرا بستگی به سیاست های سال 

آینده دارد.
حکیمی در پاسخ به این سوال که آیا در این طرح هم از پذیرنده، هم از بانک ها 
و از مشتریانی که سرویس می گیرند، کارمزد دریافت خواهد شد؟ تصریح کرد: 
ذینفع بسته به نوع سرویسی که می گیرند، مشخص می شود که همین عوامل 
نیز ممکن است دخیل باشند ولی ممکن است در اندازه تراکنش ها یکی از عوامل 

کارمزد را پرداخت نکند.
وی با تأکید براینکه گزینه ها و ریزه کاری های مهمی در این مورد وجود دارد که 
در اطلاعات کمی و بازار سنجی بانک ها مشخص می شود، گفت: البته در زمان 

نهایی شدن سیاست دریافت از کارمزدها تمام این موارد اعلام می شود.

وزیر راه و شهرسازی گفت: اگر خواستار جلوگیری از بحران های امنیتی در کشور 
هستیم، باید به بافت میانی، فرسوده و حاشیه ای موجود در شهرها توجه کنیم. 

عباس آخوندی در نشست با مدیران کل راه و شهرسازی استان ها، توجه به 
بافت  های تاریخی و میانی شهرها را مهم ترین مساله رفع نبود یکپارچگی موجود 

در شهرها دانست.
وی گفت: جامعه  شناسان همواره در خصوص بی  توجهی به مسائل اجتماعی 
هشدار داده و معتقدند تداوم این روند به مشکلات امنیتی نیز ختم می شود؛ بنابراین 
باید بگوییم که اگر خواستار جلوگیری از بحران های امنیتی در کشور هستیم باید به 

بافت میانی، فرسوده و حاشیه ای موجود در شهرهایمان توجه کنیم. 
وزیر راه و شهرسازی اظهار داشت: بدون شک فکر بازآفرینی شهری مهم ترین 
مساله ایران به شمار می رود که متأسفانه در خصوص آن اجماعی در کشور وجود 

ندارد.
به گفته آخوندی، در این زمان که توجه به مساله هویت اهمیت یافته، جست و 
جوی آن به شکل کالبدی تنها در بافت های تاریخی و میانی شهرها امکان پذیر است.
عضو کابینه دولت تدبیر و امید با بیان اینکه پرداختن به مفهوم بازآفرینی شهری 

در حوزه فرهنگ نیز ارتباط تنگاتنگی با مفهوم صلح دارد، گفت: بسیاری از افراد 
معتقدند جنگ های فعلی موجود در منطقه ریشه در ناآرامی و فقدان هویت افراد 
است؛ به واقع نام نیروهای تکفیری چه معنایی برای ما دارد؟ این افراد کسانی 
هستند که در جریان مدرنیته آمده و در لحظه ای دچار تضاد شدید درونی شدند که 

در نهایت به تکفیر وضع موجود و هجرت به وضع گذشته پرداخته اند.
آخوندی با تاکید مجدد بر اینکه بسیاری از مردم شناسان ریشه اصلی جنگ های 
موجود را گم گشتگی هویت می دانند، اظهار داشت: ما نمی توانیم از حوزه فرهنگ 
فاصله بگیریم، به تصور من اگر در زندگی مدرن به فرهنگ توجهی نکنیم دچار 
شکاف های اجتماعی و گسل های اجتماعی بسیار سختی خواهیم شد که مانع از 

توسعه بوده و ما را با گرفتاری های زیادی روبه رو می کند.
 حفظ یکپارچگی هویتی به شدت در کشور احساس می شود  

وزیر راه و شهرسازی با اشاره به اینکه نیاز به حفظ یکپارچگی هویتی به شدت در 
کشور احساس می شود، گفت: به یقین تمامیت ارضی تنها یک بحث فیزیکی نبوده 
و اگر یکپارچگی هویتی وجود نداشته باشد، بحث تمامیت ارضی نیز معنایی نداشته 

و همه به دنبال استقلال  طلبی هستند.

آخوندی با ابراز تأسف نسبت به این که روشنفکران، مهندسان، مدیران شهری و 
توسعه  گران کشور پس از دوران مشروطه به اسم توسعه و عمران تیشه به ریشه 
ایران زدند، افزود: وضعیت فعلی پیرامون حرم مطهر امام رضا )ع( یکی از مثال های 
بارز این مساله است و مکانی که مظهر دیانت و تشیع در کشور بود، امروز هیچ هویت 

مذهبی در آن دیده نمی شود.
وزیر راه و شهرسازی با اشاره به وضعیت بافت شهری تهران، اظهار داشت: تهران با 
آن همه سابقه تاریخی امروز چه حالی دارد؟ آیا چیزی از آثار تاریخی و یکپارچگی 

هویتی در آن دیده می شود؟
عضو کابینه دولت دوازدهم در ادامه سخنان خود قطبی شدن شهرها را بحث 
مساله  آفرین دیگری در حوزه اجتماعی امروز کشور دانست و گفت: امروزه مساله 
فقر و غنا به بحث بسیار جدی در شهرهای ما تبدیل شده و تضاد به بحث خطرناکی 

در جامعه شهری مبدل گشته است.
آخوندی با اشاره به این مطلب که کیفیت زندگی شهری و ثروت در شمال و 
جنوب تهران به هیچ وجه قابل مقایسه نیست، افزود: این حجم از فاصله و تفاوت ها، 
مساله ای نیست که کسی با کوچکترین فهم جامعه  شناسانه متوجه آن نشده و 

همچنان تصور کند که در جامعه ای پیوسته و یکپارچه زندگی می کند.
وزیر راه و شهرسازی در این راستا ایجاد یکپارچگی را هدفی مهم از منظر اجتماعی 
در کشور تلقی کرد و گفت: مگر می توانیم به مفهوم یکپارچگی در جامعه برسیم ولی 

به فاصله موجود توجهی نکنیم.
آخوندی بیان کرد: مناطق فرسوده از دید اقتصاد کلان دارای مفهوم بهره وری بوده 
و از بعد اقتصاد خرد نیز اماکنی هستند که با ارزان ترین قیمت می توان زندگی امن 

و همراه با خدمات را در آنها ایجاد کرد.
به گفته وی، امروز شاهد ١۹ میلیون »بد مسکن« در کشور هستیم و این نشان 
می دهد که سیاست های گذشته و بخشی نگری، کیفیت زندگی را ارتقاء نخواهد داد 
بلکه باید از این پس زندگی و انسان ها را به جای پروژه در محلات هدف قرار داده 

و برای آنها تلاش کنیم.
وزیر راه و شهرسازی در ادامه سخنان خود توجه به بحث شهرسازی ایرانی - 
اسلامی را برابر با مفهوم محله دانست و افزود: بدون شک محله مکانی است که 
روابط انسانی قابل قبول، براساس همبستگی اجتماعی در آن شکل می گیرد پس 
بازگشتن به ساختار محله سیاستی است که تمام ابعاد نام برده از جمله اجتماعی، 

فرهنگی، اقتصادی، زیست محیطی و ... را در برخواهد داشت.
وی با بیان اینکه محله کوچکترین واحد اجتماعی شهری است که می توان برای 
آن برنامه ریزی کرد، گفت: نخستین مفهوم بازآفرینی، خلق مجدد محله است که 
بر این اساس می توانیم برای آن به راحتی برنامه  ریزی کنیم، مفهوم محله در 
بافت های قدیمی کاملا به این معنی است، در حالی که این مفهوم در زندگی مدرن 

معنایی ندارد.

وزیر راه و شهرسازی: 

۱۹ میلیون بدمسکن داریم

یکشنبه -سوم دی ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4454

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس 
گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید 

نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ١3۹66٠33٠٠٠2٠23242 شماره  رای   -١
١3۹١١١443٠٠٠2٠٠۹5٠۹ آقای بیرامعلی میعادی فرزند سبزعلی در قسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 84 مترمربع پلاک 
شماره فرعی از 22١6 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 

خریداری طی سند رسمی سند مالکیت مشاعی .)م الف 6375(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ١3۹66٠33٠٠٠2٠23248 شماره  رای   -2
١3۹١١١443٠٠٠2٠١73١8 آقای عقیل عبدلی فرزند محمد در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ١١٠/66 مترمربع 
پلاک شماره فرعی از 2١٠٠ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 

خریداری طی سند رسمی سند مالکیت مشاعی .)م الف 6384(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ١3۹66٠33٠٠٠2٠26534 شماره  رای   -3
١3۹5١١443٠٠٠2٠٠١43١ آقای جواد رجبی فرزند ذبیح اله در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۹5 مترمربع پلاک 
شماره 243 فرعی از ١858 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 
مبایعه نامه عادی خریداری طی سند رسمی سند مالکیت مشاعی نسبت به ١8 
مترمربع مالکیت رسمی می باشد و از محمود علی و غلام رضا و علیرضا و عباس 

رجبی و رعنا نجفی به موجب مبایعه نامه خریداری شده است.)م الف 637٠(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ١3۹66٠33٠٠٠2٠24۹١2 شماره  رای   -4
١3۹2١١443٠٠٠2٠٠3647 آقای نور علی میرزائی فرزند برات در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ١2٠ مترمربع پلاک 
شماره فرعی از ١۹75 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه 

نامه عادی مع الواسطه از مهدی شاکری .)م الف 64٠٠(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ١3۹66٠33٠٠٠2٠2653۹ شماره  رای   -5
١3۹2١١443٠٠٠2٠٠3648 آقای نور علی میرزائی فرزند برات در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 6٠ مترمربع پلاک 
شماره فرعی از ١۹74 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه 

نامه عادی مع الواسطه از مهدی شاکری .)م الف 64٠٠(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ١3۹66٠33٠٠٠2٠٠42۹۹ شماره  رای   -6
١3۹١١١443٠٠٠2٠١3225 آقای مجید حبیبی فرزند محمودعلی در قسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ١٠5/5 مترمربع 
پلاک شماره 4 فرعی از 2324 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو 

قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از علی میری .)م الف 64٠٠(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ١3۹66٠33٠٠٠2٠23586 شماره  رای   -7
١3۹١١١443٠٠٠2٠٠۹75١ خانم حلیمه رستمی فرزند محبعلی در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 4۹/27 مترمربع پلاک 

شماره فرعی از 2326 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه 
نامه عادی مع الواسطه از سیف اله تقوی راد .)م الف 64٠١(

کلاسه  پرونده  به  مربوط   ١3۹66٠33٠٠٠2٠26۹١7 شماره  رای   -8
١3۹١١١443٠٠٠2٠١88١7 آقای رحیم موسوی اورته بلاغی فرزند تیمور در 
قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 66/6١ 
مترمربع پلاک شماره 28٠ فرعی از ١878 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 
ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری طی سند رسمی سند مالکیت 

مشاعی .)م الف 64١٠(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ١3۹66٠33٠٠٠2٠268٠5 شماره  رای   -۹
سیدحسین  فرزند  واحدی  محمد  سید  آقای   ١3۹3١١443٠٠٠2٠٠٠3٠3
در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 55 
مترمربع پلاک شماره ١٠/367 فرعی از 24۹8 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 
ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از احمد حسینی .)م الف 636١(

کلاسه  پرونده  به  مربوط   ١3۹66٠33٠٠٠2٠٠6۹٠2 شماره  رای   -١٠
١3۹١١١443٠٠٠2٠١426٠ آقای علی دهشیری فرزند رمضان در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 67/۹٠ مترمربع پلاک 
شماره فرعی از 2484 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه 

نامه عادی مع الواسطه از محمد سید امیری .)م الف 63۹7(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ١3۹66٠33٠٠٠2٠243۹3 شماره  رای   -١١
از  قسمتی  در  نوراله  فرزند  عبدی  علی  آقای   ١3۹١١١443٠٠٠2٠٠8۹67
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 75/3 مترمربع پلاک 
شماره 26۹ فرعی از ١۹56 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 

مبایعه نامه عادی مع الواسطه از علی صابری .)م الف 635١(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ١3۹66٠33٠٠٠2٠265٠١ شماره  رای   -١2
١3۹١١١443٠٠٠2٠١42٠6 آقای شعبان فشکی فرزند قربانعلی در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 68/7١ مترمربع پلاک 
شماره 5١8 فرعی از ١877 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 

مبایعه نامه عادی مع الواسطه از ازبرعلی عفتی .)م الف 63۹١(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ١3۹66٠33٠٠٠2٠263۹7 شماره  رای   -١3
١3۹2١١443٠٠٠2٠٠452٠ خانم فرخنده شیری فرزند محمدعلی در قسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 6٠ مترمربع پلاک 
شماره 58۹ فرعی از ١۹53 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 

مبایعه نامه عادی مع الواسطه از اسمعل حیدرزاده .)م الف 64١١(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ١3۹66٠33٠٠٠2٠22١۹٠ شماره  رای   -١4
متولد  اله  لطف  فرزند  شعبانی  مجتبی  آقای   ١3۹١١١443٠٠٠2٠١6255
١35۹/١١/١۹در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده 
به مساحت ١38 مترمربع پلاک شماره فرعی از 2333 و 2334 اصلی واقع در 
قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی سند رسمی سند مالکیت 

مشاعی .)م الف 642١(

کلاسه  پرونده  به  مربوط   ١3۹66٠33٠٠٠2٠24۹65 شماره  رای   -١5
١3۹١١١443٠٠٠2٠١8٠7٠ آقای ملکعلی رجبی فرزند قندعلی در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۹6/75 مترمربع پلاک 
شماره فرعی از 23۹2 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه 

نامه عادی مع الواسطه از میرزاآقا شاه جعفری .)م الف 642٠(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ١3۹66٠33٠٠٠2٠24454 شماره  رای   -١6
١3۹١١١443٠٠٠2٠١2٠57 آقای احمد کهندانی فرزند جعفرقلی در قسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 73/5٠ مترمربع 
پلاک شماره ١2٠ فرعی از ١8۹8 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره 

دو قم خریداری طی سند رسمی سند مالکیت مشاعی .)م الف 64١7(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ١3۹66٠33٠٠٠2٠24255 شماره  رای   -١7
در  اله  صحبت  فرزند  عباسی  عباسعلی  آقای   ١3۹١١١443٠٠٠2٠٠8653
قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ١١8/62 
مترمربع پلاک شماره ١62 فرعی از ١۹68 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 
ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از قدرت اله رجب پور .)م الف 

)6424
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ١3۹66٠33٠٠٠2٠2٠2١5 شماره  رای   -١8
فرزند سید جلال  آقای سید محسن موسوی   ١3۹4١١443٠٠٠2٠٠٠١٠5
الدین متولد ١353/٠6/3٠ در سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن 
احداث بنا شده به مساحت ششدانگ 75/44 مترمربع پلاک شماره 2۹۹/54١ 
فرعی از 23۹3 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی 

سند رسمی سند مالیکت مشاعی .)م الف 643٠(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ١3۹66٠33٠٠٠2٠2٠2١4 شماره  رای   -١۹
متولد  برات  فرزند  نژاد  بختیاری  زهرا  خانم   ١3۹4١١443٠٠٠2٠٠٠١٠4
١366/٠4/٠8در سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا 
شده به مساحت ششدانگ75/44  مترمربع پلاک شماره 2۹۹/54١ فرعی از 
23۹3 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی سند 

رسمی سند مالکیت مشاعی .)م الف 643٠(
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء 
موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین 
مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله ١5 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع 
اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض 
خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت 
یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به 
مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است 
که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1396/10/03 
تاریخ انتشار دوم: 13965/10/18
مرتضی نورانی آرانی- رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش 

کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ١3۹66٠33٠٠٠١٠١3۹١۹ شماره  رای   -١
١3۹6١١443٠٠٠١٠٠٠625 آقای علی فاضل نیشابوری فرزند حسن در ششدانگ 
یکباب ساختمان به مساحت ١٠٠/53 مترمربع پلاک شماره 5636 اصلی واقع در 
قم بخش ١ حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند رسمی )م الف 637١(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ١3۹66٠33٠٠٠١٠١338٠ شماره  رای   -2
١3۹3١١443٠٠٠١٠٠١47١ آقای خالد چینی ساز فرزند ابراهیم در ششدانگ 
یکباب ساختمان به مساحت ١45/۹4 مترمربع پلاک شماره ۹5١5 اصلی واقع در 
قم بخش ١ حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند رسمی .)م الف 6364(

کلاسه  پرونده  به  مربوط   ١3۹66٠33٠٠٠١٠١32١١ شماره  رای   -3
در  سردارعلی  فرزند  بینا  سهرابی  محمد  آقای   ١3۹١١١443٠٠٠١٠٠۹١47
ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 56 مترمربع پلاک شماره 383 فرعی از 
١١578 اصلی واقع در قم بخش ١ حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی 

خریداری مع الواسطه از محمدتقی ادیبی گرکانی .)م الف 638٠(

کلاسه  پرونده  به  مربوط   ١3۹66٠33٠٠٠١٠١3263 شماره  رای   -4
١3۹5١١443٠٠٠١٠٠١867 آقای حرمت اله دلیری فردوئی فرزند ابوالفضل در 
ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 88/36 مترمربع پلاک شماره ١١24١ اصلی 
واقع در قم بخش ١ حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری از 

مجتبی برومند .)م الف 64٠7(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ١3۹66٠33٠٠٠١٠١3267 شماره  رای   -5
١3۹5١١443٠٠٠١٠٠١847 آقای محمد زینلی فرزند حسن در سه دانگ مشاع 
از ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ششدانگ ١٠7/85 مترمربع پلاک شماره 
١/42 فرعی از ١١١35 اصلی واقع در قم بخش ١ حوزه ثبت ملک اداره یک قم 
مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از رحمت اله غفارزاده بیدگلی .)م الف 638١(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ١3۹66٠33٠٠٠١٠١3268 شماره  رای   -6
١3۹5١١443٠٠٠١٠٠١848 خانم معصومه دلدار فرزند حبیب اله در سه دانگ 
مشاع از ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ششدانگ ١٠7/85 مترمربع پلاک 
شماره ١/42 فرعی از ١١١35 اصلی واقع در قم بخش ١ حوزه ثبت ملک اداره یک 
قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از رحمت اله غفارزاده بیدگلی .)م الف 

)638١

کلاسه  پرونده  به  مربوط   ١3۹66٠33٠٠٠١٠١33١5 شماره  رای   -7
در  غلامحسین  فرزند  رمضانی  محمود  آقای   ١3۹5١١443٠٠٠2٠٠١26۹
ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 76/67 مترمربع پلاک شماره ١٠ فرعی از 
١٠473 اصلی واقع در قم بخش ١ حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند 

رسمی .)م الف 643١(
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء 
موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین 
مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله ١5 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی 
داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به 
اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از 
تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی 
تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر 

اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1396/10/03
 تاریخ انتشار دوم: 1396/10/18
محمدرضا ادیبان- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه هیچ نیازمندی 
از شمول دریافت یارانه نقدی خارج نمی شود، حتی اگر تحت 
پوشش نهاد حمایتی نباشد، گفت: استراتژی ما افزایش یارانه 

نقدی نیازمندان است. 
علی ربیعی از آغاز عرضه سبد حمایتی غذایی در آینده نزدیک 
خبر داد و گفت: طی یک تا دو هفته آینده جزئیات ارائه سبد 

حمایتی، اقلام و زمان مراجعه را اعلام می کنیم.
وی افزود: در این مرحله علاوه بر افرادی که در سنوات گذشته 
این سبدهای حمایتی را دریافت می کردند، افراد نیازمند دیگری 
نیز که از قبل شناسایی شده اند، مشمول دریافت این سبد 

خواهند بود.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در بخش دیگری از اظهاراتش 
در پاسخ به این سوال که »بسیاری از افراد به رغم اینکه تحت 
پوشش نهادهای حمایتی قرار ندارند اما نیازمند دریافت یارانه 
نقدی هستند، آیا در سیاست جدید یارانه ای دولت تدبیری 
برای این افراد اتخاذ شده است؟« گفت: قطعا این موضوع قابل 
سیاست گذاری و اجرا خواهد بود. ربیعی افزود: دیدگاه من این 
است هیچ نیازمندی نباید از شمول دریافت یارانه نقدی خارج 
بماند؛ استراتژی ما این است که میزان یارانه نقدی نیازمندان 
افزایش یابد حتی اگر تحت پوشش نهادهای حمایتی نباشند اما 
باید محرز شود که نیازمند هستند. ربیعی درباره برخی اخبار در 
خصوص حذف یارانه نقدی تعدادی از دهک ها گفت: فعلا هیچ 

تصمیم قطعی در مورد  تعداد یارانه بگیرانی که یارانه شان قطع 
خواهد شد، اتخاذ نشده است بلکه آنچه در قالب لایحه بودجه 
۹7 پیش بینی شده در حد پیشنهاد دولت است و باید منتظر 
تصمیم مجلس در این خصوص باشیم. وی در پاسخ به سوال 
دیگری در خصوص علت پیشنهاد تاسیس صندوق رفاه تحت 
نظارت وزارت رفاه در لایحه بودجه ۹7 با توجه به حجم گسترده 
فعالیت های وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، گفت: قرار است 
این صندوق زیر مجموعه وزارتخانه تاسیس شود اما هنوز نهایی 
نشده است. ضمن اینکه در حال حاضر نیز موضوعات مربوط به 
یارانه نقدی در معاونت رفاه وزارتخانه پیگیری می شود. تلاش 

می کنیم اشتغال امسال کمتر از سال گذشته نباشد

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی درباره پیش بینی ایجاد اشتغال 
تا پایان سال با توجه به روند فعلی گفت: طی 6 ماهه نخست 
سال جاری حدود 35٠ هزار دفترچه جدید بیمه تامین اجتماعی 
صادر شده و با توجه به نسبت برابر »شغل رسمی« به »شغل غیر 
رسمی«، به همین میزان، اشتغال غیر رسمی در کشور ایجاد 
شده است که با این حساب در نیمه نخست امسال در مجموع 
بیش از 7٠٠ هزار نیروی کار جذب بازار کار شده اند که به 
نظر من قابل قبول است. ربیعی ادامه داد: به همین سیاق با 
در نظر گرفتن ریزش نیروی کار می توانیم امیدوار باشیم میزان 
اشتغالزایی تا پایان سال کمتر از سال گذشته نباشد، ضمن اینکه 

یک رشد حداقلی هم نسبت به سال گذشته خواهیم داشت.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی :

استراتژی ما افزایش یارانه نقدی نیازمندان است
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 پیام ماورایی به داور دربی؛

علی دایی: از جایی می خوری که نفهمی!
یک پنالتی موجب شد یکی از آرام ترین روزهای علی دایی در کنار زمین با آرامش 

تمام نشود و دوباره فریاد اعتراض او بلند شود.
برخلاف تمام مسابقاتی که در یک طرف علی دایی سرمربی یک تیم است، امروز 
او بدون اینکه به صحنه های نخستین بازی دور برگشت مقابل سپاهان اعتراض 
داوری داشته باشد، کارش را دنبال می کرد و حتی روی صحنه گل سایپا که توسط 
مهدی ترابی به ثمر رسید او خوشحالی همیشگی اش را انجام نداد و با دستیاران خود 

شادی اش را تقسیم کرد.
علی دایی امیدوار بود همانند آخرین بازی دور رفت، نیم فصل دوم را هم با برد 
شروع کند؛ ولی پنج دقیقه به پایان مسابقه با سپاهان یک پنالتی بحث برانگیز تمام 
اندوخته های او را هدر داد و اجازه نداد هم امتیاز با پیکان رده چهارمی شوند؛ این اتفاق 
عصبانیت شهریار را هم به دنبال داشت و او به شدت به دکتر بیژن حیدری، داور دربی 

و این دیدار معترض شد.
دقیقه 85 و ارسال مهرداد محمدی که به علی قلی زاده برخورد کرد، یک پنالتی 
برای سپاهان رقم زد که علی دایی بعد از سوت حیدری، در کنار زمین اعتراض زیادی 
انجام داد و موجب شد داور بازی به سمتش بیاید و او هم به حرکت سرمربی سایپا 

معترض شود و تذکر جدی به او بدهد.
علی دایی در پایان مسابقه هم به بیژن حیدری معترض شد و این عصبانیت را تا 
سالن کنفرانس ورزشگاه پاس قوامین کشاند و در جمع خبرنگاران گفت: متاسفانه 
نمی دانم مسائلی وجود دارد که ما از آن خبر نداریم؛ اگر نگاه کنید کل روند داوری 
به سود سپاهان شد؛ هر اتفاقی که رخ می داد داور به سود سپاهان سوت می زد؛ اگر 

لحظه ای که به من تذکر داد را به خاطر بیاورید می بینید که خطا نشد.
سرمربی سایپا در ادامه اعتراضاتش عنوان کرده است: شما بروید یک داور را بیاورید 
که آن صحنه را خطا اعلام کند؛ اگر صحنه پنالتی را هم به خاطر بیاورید توپ در 
شرایط معمولی به دست بازیکن من خورد و دستش اصلا باز نبود؛ متاسفانه نمی دانم 
این اشتباهات دفعه چندم است که برای تیم من رخ می دهد. علی دایی با تاکید در 
نشست خبری اظهار کرده است: ما به مساله ای اعتقاد داریم که یکی از آنها این است 
که هرکس در این دنیا جواب کارهایش را می گیرد؛ خودم خیلی ها را دیدم که طوری 
در زندگی شان ضربه خوردند که متوجه نشدند از کجا ضربه خوردند؛ ان شاءالله همه 
به خودمان بیاییم و وجدانمان بیدار شود و حق را به حق دار بدهیم. علی قلی زاده هم 
که به اعتقاد بیژن حیدری در صحنه پنالتی، مرتکب خطای هند شده است، در این 
خصوص به "ورزش سه" می گوید: به هیچ عنوان پنالتی نکردم و خطای هند مرتکب 
نشدم؛ وقتی به هوا پریدم، اصلا توپ را ندیدم و پشتم به ارسال توپ بود؛ ولی با این 
حال اصلا کاری برای دادن پنالتی انجام ندادم. او ادامه داد: نه دستم باز بود و نه در 
حالتی بودم که خطای هند انجام دهم؛ ضمن اینکه بلافاصله بعد از مسابقه فیلم را در 

رختکن دیدیم و در آن صحنه کاملا مشخص است مرتکب پنالتی نشدم.

بازنشستگی خوردبین و انتقال به پست جدید

افشین پیروانی سرپرست پرسپولیس شد
طبق احکام جدید افشین پیروانی به عنوان سرپرست جدید تیم پرسپولیس 

منصوب شد.
افشین پیروانی، بازیکن سابق پرسپولیس که مدتی نیز مدیر تیم های ملی بود، از 
سوی حمیدرضا گرشاسبی طی حکمی به عنوان سرپرست جدید این تیم معرفی شد 
و جانشین محمود خوردبین شد. پیروانی، مدافع سابق و شماره 5 این تیم که پیش 
از این در زمان حضور علی دایی به عنوان کمک مربی در این تیم فعالیت می کرد، 
بعد از جدایی مدتی در کنار کارلوس کی روش به عنوان مدیر تیم های ملی فعالیت 
می کرد که بعد از مدتی سرمربی تیم ملی دستور به کنار گذاشتن مربیان ایرانی 
گرفت. پیروانی اکنون به عنوان سرپرست جدید این تیم جانشین محمود خوردبین 
خواهد شد و سرپرست کهنه کار سرخپوشان نیز از سوی مدیریت باشگاه به عنوان 
قائم مقام ورزشی انتخاب شده است. خوردبین که باسابقه ترین سرپرست این باشگاه 
با حضوری 5٠ ساله در این تیم  است از دیدار آتی راهی باشگاه خواهد شد تا رسما 
کار خود را به عنوان قائم مقام ورزشی آغاز کرده و پیروانی نیز به عنوان سرپرست 
امروز در محل تمرین این تیم به همراه مدیریت باشگاه مراسم معارفه خود را در جمع 
بازیکنان برگزار کرد. در مراسم معارفه افشین پیروانی با اشاره به سوابق طولانی او در 
پرسپولیس و تیم ملی و کاپیتانی او اعلام شد از این پس مسئولیت تیم در خارج از 
زمین فوتبال بر عهده وی خواهد بود. مدافع و کاپیتان سابق پرسپولیس که دانش 
آموخته تا سطح دکترای تربیت بدنی و لیسانس حرفه ای مربیگری )برولایسنس( از 
فیفا است، سابقه مربیگری و سرمربیگری در پرسپولیس را هم داشته است. یکی از 
آخرین مسئولیت های وی نیز مدیریت اجرایی تیم ملی بوده است. در جریان این 
معارفه، برانکو ایوانکوویچ نیز ضمن تقدیر و تشکر از زحمات و تلاش های محمود 
خوردبین از حضور افشین پیروانی ابراز خوشحالی کرد. برانکو در مراسم معارفه او 
گفت: او از شاگردان خوب من در تیم ملی بود. او را به خوبی می شناسم. ضمن اینکه 
از چهره های شناخته شده و با ارزش در فوتبال ایران است. او در پرسپولیس جزو 
نفراتی بوده که بیشترین بازی و کاپیتانی را انجام داده است. به این ترتیب بازیکنان 

هم می توانند مسائل خود را با او در میان بگذارند.

آرای کمیته انضباطی اعلام شد؛

پرسپولیس جریمه شد
کمیته انضباطی فدراسیون فوتبال آرای خود را در خصوص تیم های لیگ دسته اول 

و یک تیم از لیگ برتر فوتبال صادر کرد.
باشگاه پرسپولیس تهران در دیدار برابر تیم صنعت نفت آبادان از سری رقابتهای 
معوقه هفته هشتم لیگ برتر به دلیل تخلف تماشاگرانش)مسبوق به سابقه( به 
پرداخت ١٠٠ میلیون ریال جریمه نقدی محکوم شد. کمیته انضباطی اعلام کرد 
چنانچه در مسابقات بعدی هواداران تیم پرسپولیس مرتکب تخلفات شوند، تنبیهات 

شدیدتری برایشان در نظر گرفته می شود.
دیدار تیم های برق جدید فارس و خونه به خونه بابل برگزار و از سوی مهدی 
هاشمی نسب، مربی تیم خونه به خونه تخلفاتی مبنی بر اهانت و فحاشی به تیم مقابل 
که منجر به اخراجش شد، صورت گرفت. وی به سه جلسه محرومیت از همراهی تیم 

خود و پرداخت 3٠ میلیون ریال جریمه نقدی محکوم شد.
رسول بهاروندی، بازیکن تیم برق جدید فارس نیز به دلیل فحاشی به مربی تیم 
مقابل از بازی خراج شد. وی به سه جلسه از همراهی تیم خود محروم است و باید 2٠ 
میلیون ریال جریمه نقدی پرداخت کند.در دیدار تیم های شهرداری تبریز و ملوان 
بندر انزلی از سوی  علی نجفی، تدارکات تیم شهرداری تبریز تخلفاتی مبنی بر رفتار 
غیر مسئولانه صورت گرفت که منجر به اخراجش شد. وی به توبیخ کتبی محکوم 
شد. ضمنا کمیته انضباطی اعلام کرد درصورت تکرار تخلف در مسابقات بعدی، 
تنبیهات شدیدتری اعمال می شود.دیدار تیم های ملوان بندر انزلی و شهرداری 
ماهشهر برگزار و از سوی تماشاگران تیم ملوان بندر انزلی تخلفاتی مبنی بر پرتاب اشیا 
به زمین بازی که منجر به وقفه در بازی شد، رخ داد. این تیم با توجه به سوابق قبلی 
به پرداخت ١5٠ میلیون ریال جریمه محکوم شد. کمیته انضباطی اعلام کرد چنانچه 
در مسابقات بعدی هواداران تیم ملوان بندر انزلی مرتکب تخلف شوند، مسابقات این 
تیم  به عنوان میزبان بدون حضور تماشاگر برگزار خواهد شد.علی مرادی، مربی تیم 
ماشین سازی تبریز به دلیل تخلف در دیدار برابر بادران  به یک جلسه محرومیت 

و پرداخت 5 میلیون ریال جریمه نقدی محکوم شد. کلیه آرای فوق قطعی است.

گسترش فولاد دومین تیم خواهان جباری
تیم فوتبال گسترش فولاد تبریز در نامه ای خواهان جذب جباری شد.

مجتبی جباری که از مدت ها پیش با نظر مدیرعامل استقلال از حضور در تمرینات 
منع شده است و وضعیت مبهمی دارد، درحال حاضر به دنبال روشن کردن تکلیفش 
با استقلالی هاست. با این حال امروز باشگاه گسترش فولاد تبریز در درخواستی خواهان 
به خدمت گرفتن او شده است. پیش از گسترش فولاد، باشگاه سیاه جامگان مشهد 
هم خواهان جذب این بازیکن شده بود. استقلالی ها درحال حاضر جای خالی ای در 
فهرست شان ندارند و در صورت جذب یک بازیکن باید یک نفر را از فهرست خارج 

کنند و به همین دلیل جباری گزینه جدی جدایی از استقلال محسوب می شود.

پاسخ رد تراکتورسازی به ذوب آهن برای 
جذب دو بازیکن

باشگاه تراکتورسازی پیشنهاد ذوب آهن برای جذب دو بازیکن باتجربه خود را 
نپذیرفت. پس از جذب سه بازیکن سرباز ذوب آهن توسط تراکتورسازی، این باشگاه 
اصفهانی درخواست جذب دو بازیکن باتجربه تراکتورسازان یعنی محمد ابراهیمی 
و مهدی کیانی را به این باشگاه ارائه داد که این پیشنهاد با مخالفت باشگاه تبریزی 
همراه بود. سرخپوشان تبریزی با نامه مصطفی آجرلو به سعید آذری مبنی بر نیاز 
تراکتورسازان به دو بازیکن خود، به درخواست باشگاه ذوب آهن پاسخ منفی دادند. 
همچنین مدیرعامل تراکتورسازی در این نامه برای همتای خود در ذوب آهن آرزوی 

موفقیت کرده است.

یکشنبه -سوم دی ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4454

 انصراف کلانترى و دوستان قبل از راى گیرى

حکومت پولادگر در تکواندو ٢٠ ساله شد
رییس فدراسیون تکواندو براى 4 سال دیگر در سمت خود 

باقی ماند.
مجمع انتخاباتی فدراسیون تکواندو از ساعت ١٠ صبح امروز 

در آکادمی ملی المپیک آغاز شد.
7 نامزد برای انتخابات ریاست فدراسیون از سوی وزارت 
ورزش تایید شده اند تا امروز یکی از آنها به عنوان رییس جدید 

معرفی شود.
سیدمحمد پولادگر در 4 دوره اخیر ریاست فدراسیون را 
برعهده داشته و آنطور که شنیده می شود، امروز جایگاهش 
از سوی مختار کلانتری که اصلی ترین رقیبش است، تهدید 

می شود. 
مسعود امینی باغبادرانی، سید محمد پولادگر، سیروس 
رضایی لیماهی، علیرضا صیاد، لقمان کشاورز، مختار کلانتری 
و جمشید محمدی سهرابی 7 نفری هستند که از سوی وزارت 

ورزش برای انتخابات تایید شده اند. 
در ادامه گزارش لحظه به لحظه از انتخابات فدراسیون تکواندو 

را می خوانید.
* مسعود امینی به عنوان اولین نامزد پشت تربیون رفت 
و برنامه های خود را ارائه کرد. او در پایان صحبت هایش از 
پولادگر حمایت کرد و گفت اگر رییس فعلی فدراسیون در 

انتخابات بماند، کنار خواهد رفت. 
* سپس پولادگر پشت تربیون رفت و به سخنرانی پرداخت. 
در حالی که در چند روز اخیر شایعاتی پیرامون فشار بر رییس 
فدراسیون تکواندو برای انصراف مطرح شده بود، برخی انتظار 
داشتند که پولادگر انصرافش را اعلام کند. پولادگر در صحبت 
های خود از اقداماتی که در طول سال های اخیر انجام داده، 
توضیحاتی ارائه کرد که مهمترین آن کسب اولین مدال تاریخ 

ورزش بانوان در المپیک توسط کیمیا علیزاده بود. 
او در ادامه گفت: همه می دانستند که من اصلا نمی خواستم 
برای این دوره ثبت نام کنم. با این حال با اصرار اهالی تکواندو 
و مسئولان ورزش در صحنه ماندم. در چند روز اخیر هم شاید 
سخت ترین روزهای عمرم را سپری کردم. حملات ناجوانمردانه 
به من و عملکرد فدراسیون شد. بین مصلحت و حقیقت مانده 
بودم. مصلحت این بود که با توجه به فشارها کنار بروم؛ اما 
حقیقت این بود که بمانم و بجنگم. من هم تصمیم گرفتم که 

بمانم؛ اما الان از دوستان می خواهم که به من رای ندهید تا این 
مسئولیت سنگین از روی دوش من برداشته شود.

* سیروس رضایی سومین نامزدی بود که پشت تربیون رفت. 
او هم بعد از چند دقیقه صحبت درباره برنامه هایش اعلام کرد 
که در صورت ماندن پولادگر در انتخابات، انصراف خواهد داد.

* علیرضا صیاد چهارمین نامزد انتخاباتی بود که پشت تربیون 
رفت. او هم زودتر از اینکه وقتش به اتمام برسد، به صحبت 
هایش خاتمه داد و اعلام کرد به نفع پولادگر انصراف خواهد 

داد.
* نامزد بعدی اما برخلاف چند نفر قبلی در مقام مخالف 
پولادگر برآمد. لقمان کشاورز گفت: »فدراسیون در 2 سال 
اخیر به مدال طلا نرسیده و در المپیک هم ناکامی بزرگی رقم 
خورد. حتی از قهرمان های تکواندو موردهای شکایتی صورت 
گرفته است!« در حالی که این نامزد به انتقاد از فدراسیون می 
پرداخت، با تذکر مسئولان مجمع روبرو شد که باید برنامه های 

خودش را ارائه کند. 

در ادامه رییس هیات گیلان هم به اعتراض از کشاورز از 
جای خود بلند شد و گفت که باید برنامه ارائه کند نه اینکه 
از فدراسیون انتقاد کند. همچنین این عضو مجمع خطاب به 

کشاورز گفت: »تو خودت هزار شکایت در دادگاه داری!«
* کشاورز که با رضایت سهرابی، یکی دیگر از نامزدها 7 دقیقه 
از زمان او را هم گرفته بود. بعد از ١7 دقیقه سخترانی خطاب 
به اعضای مجمع گفت: » بیاید برای نجات تکواندو به کلانتری 

رای بدهیم!«
* مختار کلانتری که پیش بینی می شد اصلی ترین رقیب 
پولادگر در انتخابات امروز باشد، ششمین نفری بود که پشت 
تربیون رفت. او به ارائه برنامه هایش نپرداخت و در صحبت 
هایی کوتاه گفت: »چند ماه قبل سلطانی فر مرا فراخواند و 
گفت که در انتخابات حاضر شوم؛ اما با رییس فدراسیون رقابت 
نکن! من هم گفته بودم قصد حضور ندارم؛ اما تکلیف شد که 
باشم. امروز هم آماده بودم برنامه هایم را ارائه دهم؛ اما فضا 
طوری است که به صلاح نیست در انتخابات بمانم. بدین ترتیب 

انصراف خودم را ارائه می کنم.«
* همچنین بعد از او، سهرابی هم به عنوان آخرین کاندیداها 
پشت تربیون رفت. او نیز اعلام کرد با وضعیت فعلی انصراف 
می دهد. البته سهرابی گفت: »فدراسیون شرایط خوبی را برای 

انتخابات فراهم نکرده است.«
* رای گیری در شرایطی آغاز شد که 4 نفر یعنی کلانتری، 
سهرابی، کشاورز و صیاد انصراف دادند. همچنین پولادگر، 

امینی و رضایی برای رقابت باقی ماندند.
* مختار کلانتری بعد از انصراف و قبل از آغاز رای گیری 

مجمع را ترک کرد.
* مختار کلانتری بعد از انصراف از انتخابات فدراسیون تکواندو 
و ترک مجمع اظهار داشت: به من گفته بودند که در انتخابات 
بمان؛ اما تصور این بود که پولادگر انصراف می دهد. امروز 
دیدم که این اتفاق رخ نداد و مشخص بود که چه کسی رای 
می آورد. به من گفته بودند پولادگر قطعا در انتخابات شرکت 

نمی کند.
وی افزود: از وزارت ورزش هم با من صحبت شده بود و حتی 
گفتند اگر پولادگر هم ماند، تو هم بمان. با این وضعیت فعلی 
مشخص بود که فدراسیون فعلی انتخابات را برگزار می کند و 

چه کسی رای می آورد.
کلانتری در پایان در پاسخ به این سوال که قبل از رفتن پشت 
تربیون به داورزنی چه گفته، بیان داشت: از داورزنی پرسیدم که 

نظرتان برگشته که به من گفت بله!
* کیمیا علیزاده به عنوان نماینده ورزشکاران خانم و سجاد 
مردانی و مسعود حجی زواره به عنوان نمایندگان ورزشکاران 
مرد رای دادند. این نفرات هنگام رای دادن با تشویق اعضای 

مجمع روبرو شدند.
* در نهایت و بعد از رای گیری از 43 عضو مجمع فدراسیون 
رییس  عنوان  به  رای  با 4١  پولادگر  سیدمحمد  تکواندو، 

فدراسیون برای 4 سال آینده انتخاب شد.
* پولادگر که از سال 7۹ ریاست فدراسیون تکواندو را برعهده 
دارد، برای پنجمین دوره متوالی توانست در انتخابات رای 

اعتماد بگیرد.
* سیروس رضایی یک راى، یک رای باطل و مسعود امینی 

هم هیچ رایی کسب نکرد.

دروازه بان شماره یک پرسپولیس این شانس را دارد تا با بسته نگه داشتن دروازه اش تا دقیقه 
72 جدال این هفته برابر فولاد خوزستان، رکورد کلین شیت لیگ برتر را به خود اختصاص دهد.

علیرضا بیرانوند، که از فصل گذشته با حضور در پرسپولیس توانسته به پیراهن تیم ملی نیز 
دست یابد، در این فصل شانس بزرگی را برای دستیابی به رکورد کلین شیت فصل در اختیار 
دارد و برای این منظور باید تا دقیقه 72 جدال با فولاد خوزستان در هفته شانزدهم لیگ 

دروازه اش را بسته نگه دارد.
دروازه بان پرحاشیه ی این فصل سرخپوشان که بعد از جدال با سایپا با اظهارنظر غیرحرفه ای 
خود موضع هواداران را پیش روی خود دید، طی هفته های اخیر با سکوت به دنبال نمایش 
موفق و دور شدن از هیاهوی اخیر است تا بار دیگر بتواند در ذهن آنها جای بگیرد. او البته برای 
دستیابی به یک تاریخ سازی بزرگ تنها دقایقی فاصله دارد و شاید از این حیث بتواند بار دیگر 
جای خود را در بین طرفداران این تیم باز کند و نامش در تاریخ این تیم و لیگ برتر ثبت شود.

* او که توانسته با ساختار مناسب دفاعی این تیم طی هفته های اخیر دروازه اش را بسته 
نگه دارد و این رکورد را تا پیش از جدال با فولاد خوزستان به 633 دقیقه رساند. شماره یک 
پرسپولیس بعد از دریافت گل در دقیقه 87 از جلال الدین علی محمدی در جدال با سپاهان 
تا امروز مقابل نفت آبادان، استقلال تهران، سایپا، پدیده مشهد، پارس جنوبی جم، ذوب آهن 
اصفهان و سپیدرود رشت گلی دریافت نکرده. بسته ماندن دروازه در 7 دیدار رکورد او را به 63٠ 
دقیقه رسانده و 3 دقیقه از دیدار مقابل سپاهان جمعا این رکورد را 633 دقیقه رسانده است تا 
علیرضا بیرانوند تنها 72 دقیقه با رکورد رشک برانگیز آرمناک پطروسیان فاصله داشته باشد. * در 
رده اول جدول برترین دروازه بان از حیث بسته نگه داشتن دروازه  آرمناک پطروسیان قرار دارد؛ 
دروازه بان ارمنستانی سابق سپاهان در لیگ اول حرفه ای با بسته نگه داشتن دروازه اش به مدت 
7٠4 دقیقه این رکورد ١7 ساله را از خود به جا گذاشته است و در شرایط فعلی تنها علیرضا 

بیرانوند نزدیک ترین دروازه بان برای شکست این رکورد محسوب می شود.
علیرضا بیرانوند برای رسیدن به این رکورد ابتدا باید از رکورد دو دروازه بان سابق استقلال و 
ملوان عبور کند. علی حسنی صفت، دروازه بان سابق ملوان با رکورد 668 دقیقه در رده دوم بعد 
از پطروسیان قرار گرفته است و وحید طالب لو نیز با رکورد 66٠ دقیقه در رده سوم جا گرفته 
است.  دروازه بان فعلی پرسپولیس در حال حاضر 27 دقیقه با رکورد دروازه بان سابق استقلال 
فاصله دارد و برای دستیابی به رده دوم و گرفتن جای حسنی صفت نیز باید 35 دقیقه مقابل 
حمله وران فولاد خوزستان مقاومت کند. * این رکورد البته مربوط به زمان شکل گیری لیگ 

حرفه ای فوتبال ایران )لیگ برتر( است و رکورد بسته نگه داشتن دروازه در فوتبال ایران در اختیار 
بهرام مودت، گلر سابق پرسپولیس است که طی بازه زمانی ١3١ روزه و به مدت 844 دقیقه 
موفق به بسته نگه داشتن دروازه ی خود شده است. در رده دوم این رکورد نیز ناصر حجازی قرار 
دارد که به مدت 837 دقیقه دروازه اش را از حریفان حفظ کرده و در رده سوم این رکوردهای 
شگفت انگیز نیز احمدرضا عابدزاده قرار دارد که او نیز به مدت 8٠2 دقیقه دروازه اش را بسته نگه 
داشته است. در رده  های بعدی رکوردداران بسته نگه داشتن دروازه فوتبال ایران نیز رضا قفلساز 
)754 دقیقه( و محمدرضا مهربان )685 دقیقه( قرار دارند. با این شرایط علیرضا بیرانوند برای 
شکستن رکورد کلین شیت در لیگ برتر باید 72 دقیقه دیگر مقاومت کند و باید دید حمله 
وران فولاد با حضور رحیم زهیوی و حسن بیت سعید و ... به او اجازه خلق این رکورد را در 
استادیوم غدیر اهواز را خواهند داد یا خیر. علیرضا بیرانوند اما طی دو دیدار اخیر در جام حذفی 
برابر بادران و نفت آبادان دروازه اش را باز شده دیده که این مساله ارتباطی به رکورد او در لیگ 
برتر ندارد. با توجه به فرم بدنی این دروازه بان اگر او در شرایطی که تیمش را برابر سپیدرود در 
استادیوم سردار جنگل نجات داد، قرار داشته باشد عبور از این رکورد دور از ذهن نخواهد بود؛ 
اما اگر همچون دو دیدار جام حذفی همچنان امیدوار به عملکرد مدافعان تیمش باشد باید او را 

ناکام این هفته لیگ عنوان کرد.
علیرضا بیرانوند که در آستانه خلق رکورد در مسابقات انتخابی جام جهانی نیز در قدم آخر 
کم آورد و نتوانست این تورنمنت را بدون دریافت گل خاتمه دهد. شماره یک تیم ملی که در 
دیدارهای ملی به جز جدال با سوریه در مرحله رفت گلر اول تیم ملی محسوب می شد و این 
شانس را داشت تا رکورد عدم دریافت گل در انتخابی جام جهانی را به خود اختصاص دهد در 
گام آخر و در حالی که شاگردان کارلوس کی روش صعود خود را مسجل کرده بودند برابر سوریه 

دو گل خورد.
او اینبار اما نمی خواهد به سادگی این شانس بزرگ را از دست بدهد و مقاومت یک نیمه ای او، 
نامش را در رده دوم رکورد داران لیگ برتر در زمینه دقایق بسته ماندن دروازه قرار خواهد داد 
و در صورتی که تا دقیقه 72 نیز این مهم را تداوم دهد می تواند یک اتفاق بزرگ را برای خود 
ترتیب دهد. باید دید در این راه او و همچنین مدافعان پرسپولیس که نقش پررنگی در این زمینه 

خواهند داشت و دارند تا چه میزان قادر به مقامت برابر فولاد خواهند بود.
دیدار دو تیم پرسپولیس و فولاد روز یکشنبه و در استادیوم غدیر اهواز به میزبانی شاگردان 

سیروس پورموسوی برگزار خواهد شد.

 زهیوی و بیت سعید علیه رکورد بزرگ

علیرضا بیرانوند 7۲ دقیقه تا تاریخ سازی

مربی پیکان درباره طلب هایش از استقلال گفت: اگر به توافق دست نیابیم از طریق مراجع قانونی پیگیری خواهم کرد.
مجید صالح درباره تساوی پدیده و پیکان در هفته نخست دور برگشت مسابقات لیگ برتر اظهار کرد: در هر دو دور رفت 
و برگشت شاهد بازی زیبایی از دو تیم پیکان و پدیده بودیم. صحنه های خلاقانه و موقعیت  گل های زیبایی برای هر دو تیم 

رقم خورد اما در نهایت با تساوی به پایان رسید.
او درباره افت تدریجی پیکان گفت: دور برگشت را مثل دور رفت آغاز کرده ایم، بازی رفت هم با پدیده در تهران به نتیجه 

یک بر یک دست یافتیم. امیدوارم با اضافه و هماهنگ شدن بازیکنان جدید دور برگشت را بهتر ادامه دهیم.
صالح درباره طلبش از استقلال گفت: رقم طلبم را نمی گویم اما بدانید که خیلی زیاد است. دو سه بار با مدیران 
 AFC استقلال صحبت کردیم اما به نتیجه خاصی نرسیدیم. اگر روال به شکلی نباشد که به توافق برسیم، مجبورم به

شکایت کنم. 
تمام بازیکنان و مربیانی که در استقلال حضور داشته اند به این تیم علاقه داشته اند اما تمامی ما زندگی شخصی خود را 

داریم که هزینه دارد.
وی درباره اقدام دولت برای بدهی این دو باشگاه و نحوه اخذ مجوز حرفه یی سرخابی های پایتخت افزود: اگر راهی نباشد 

مجبوریم از طریق مراجع قانونی اقدام کنیم. به درست و غلط بودن ورود دولت به این مقوله کاری ندارم.
مربی پیشین استقلال افزود: بسیاری از ما حاضریم حتی بر سر طلب های خود تعامل کنیم و بخشی از آن را ببخشیم اما 

اختلاف رقم زیاد است. 
صالح درباره شانس تیم ملی برای صعود به مرحله بعدی جام جهانی گفت: در گروه سختی قرار داریم اما برای صعود شانس 

داریم. بازی اول با مراکش بسیار مهم است و نتیجه این بازی می تواند روند کار ما را در صعود از گروه مشخص کند

نایب رییس فدراسیون فوتبال می گوید منع حضور بانوان در ورزشگاه ها ارتباطی به فیفا ندارد.
علی کفاشیان ابتدا درباره این که گفته  می شود بازنشسته بوده و نمی تواند در فدراسیون فوتبال فعالیت کند، گفت: بازنشستگی 

مشکلی ایجاد نمی کند چرا که من در فدراسیون فوتبال، پست نایب رییسی دارم و این پست نیز شغل محسوب نمی شود.
او هم چنین درمورد حضورش در کمیته فوتسال به عنوان سرپرست و این که تاج گفته می خواهد حکم ریاست برایش بزند، بیان 

کرد: آقای تاج در این مورد می داند. من در جریانش نیستم اما اگر او گفته می خواهد حکم ریاست بزند، مبارک است!
کفاشیان در پاسخ به این پرسش که تاج اعلام کرده فیفا میزبانی جام جهانی فوتسال را به دلیل منع حضور بانوان در ورزشگاه ها به 
ایران نمی دهد، توضیح داد: فیفا در تنها نامه ای که به ما ارسال کرده، گفته میزبان جام جهانی، یک سال دیگر معرفی خواهد شد اما 

نامه ای مبنی بر این که ایران از بین نامزدها کنار گذاشته شده، به دست مان نرسیده است.
سرپرست کمیته فوتسال افزود: چرا نباید میزبانی را به ایران بدهند؟ دست فیفا نیست که بخواهد در موضوع ورود بانوان دخالت 
کند. آن ها بیش تر به دنبال موضوع هتل  و فرودگاه ها هستند. تا امروز نیز اصلا بحث منع حضور بانوان در سالن را با ما نکرده اند. تنها 
بحثی که وجود داشت، تعویق یک ساله مشخص شدن میزبان بود که آن هم به خاطر مشکلات خود فیفا به دلیل بحث اسپانسری 

به وجود آمده است.
او درباره حضورش در ورزشگاه های فوتسال برای تماشای لیگ، مطرح کرد: با وجود این که گفته می شود کفاشیان بازی های لیگ را 
نمی بیند، تا الان بازی های زیادی را از نزدیک دیده ام. دیروز )جمعه( هم برای بازی تاسیسات دریایی و مقاومت قرچک به سالن رفتم. 

قبل از آن هم برای دیدن لیگ به مشهد و تبریز رفته بودم.
کفاشیان در پایان درباره این که گفته می شود کفپوش جدید کمپ تیم ملی خریداری نشده و اهدایی AFC بوده است، به ایسنا 

گفت: این کفپوش از سوی فدراسیون فوتبال خریداری شده و فکر می کنم حدود 2٠٠ میلیون تومان نیز برایش هزینه شده است.

مجید صالح: 
با استقلال به توافق نرسم از طریق مراجع قانونی اقدام می کنم

کفاشیان: 
منع حضور بانوان در ورزشگاه ربطی به فیفا ندارد

رئیس فدراسیون کشتی می گوید بحث تعلیق کشتی ایران 
جدی است و کمیته بین المللی المپیک پیگیر آن شده 

است.
رسول خادم با تاکید بر اینکه بحث تعلیق کشتی ایران 
جدی است، خاطرنشان کرد:  این موضوع در اختیار اتحادیه 
جهانی کشتی نیست بلکه بحثی است که کمیته بین المللی 
المپیک آن را پیگیری می کند. IOC یک مجمع جهانی 
است که قدرت های سیاسی و بنگاه های اقتصادی بزرگ در 
آن ذی نفوذ هستند بنابراین آن ها در به ثمر رساندن مواضع 
خود جلوتر از دیگر کشورها قرار دارند. ما امروز با چنین 
هجمه ای از سوی IOC  مواجهیم و شاید اگر توان دیپلماسی 
که کشتی ایران طی سال های اخیر ایجاد کرده نبود، 2٠ روز 
پیش تعلیق کشتی ایران اعلام می شد و از حضور در کلیه 

مسابقه ها و رقابت ها محروم می شد.
رییس فدراسیون کشتی افزود: ما جایگاهی در IOC نداریم 
و قدرت های سیاسی و اقتصادی با روابط خارج از این کمیته، 
موفق شده اند در آن صاحب نفوذ شوند. بنابراین ما توان 
بالایی برای ورود به این موضوع نخواهیم  داشت. اما توان ما 
در حوزه ارتباطات کشتی در نقاط مختلف جهان است که 

باعث شده اتحادیه جهانی این را بداند که تعلیق کشتی ایران 
فقط به یک کشور مربوط نمی شود بلکه کشتی را در اقصی 
نقاط جهان تحت تاثیر قرار می دهد چرا که سهم ایران در 

توسعه کشتی جهان ویژه است.
وی با بیان اینکه توانسته ایم برای دومین مرتبه از اتحادیه 
جهانی کشتی برای حل این پرونده زمان بگیریم گفت: حتی 
شب بعد از انتخابات فدراسیون کشتی مجددا به مقر این 
اتحادیه رفتم و جلساتی را برگزار کردم. فرصت داده شده 
به ایران این خاطر است که ما بتوانیم ابزار مختلف را به کار 
گیریم تا این پرونده را حل و فصل کنیم. حتی شخص وزیر 
ورزش هم در جریان پیچیدگی این مسائل و موضوع کشتی 

ایران در این پرونده است.
ایرانی  کشتی  برنامه  در  که  کشتی  فدراسیون  رییس 
شبکه سوم سیما حاضر شده بود در ادامه درباره فقر فنی 
کشتی گیران ایرانی و اینکه چرا ملی پوشان کشتی ایران 
مانند گذشته نمی توانند قابلیت های یک کشتی گیر ایرانی را 
در رویدادهای بین المللی نشان دهند، خاطرنشان کرد: ما در 
دنیا با چنین  مشکلی مواجه هستیم و بسیاری از کشورهای 
جهان به لحاظ فنی، تکنیک های ناب و زیبای گذشته را اجرا 

نمی کنند. درباره فقر فنی بخش اعظم این موضوع به مربیان 
پایه در کشور بازمی گردد چرا که آن ها زمانی که باید مورد 
توجه قرار می گرفتند تا دانش خود را افزایش دهند مورد 
توجه قرار نگرفتند. به گونه ای که در حال حاضر بسیاری 
از کشتی گیران باید در اردوهای تیم ملی با اصول ابتدایی 
کشتی آشنا شوند که همین امر وقت زیادی را از کادرهای 

فنی تیم ملی می گیرد.
خادم در ادامه به مشکلات در مدیریت فنی کشتی آزاد 
اشاره کرد و گفت: اگر این مسئله را حل نکنیم، به نتایج مورد 

انتظار مردم دست نخواهیم یافت.
او در پاسخ به این سوال که آیا با این اظهارات باید منتظر 
بازگشت شما به بحث فنی کشتی آزاد بود، گفت: هنوز 
جلسه ای با شورای فنی نداشته ایم و اگر این بحث مطرح 
شود من آخرین گزینه خواهم بود که اظهار نظر خواهم کرد 
اما در کشتی آزاد جلسه شورای فنی ویژه خواهد بود چرا 
که باید درباره مدیریت فنی کشتی آزاد تصمیم بگیرد. بین 
رده های سنی فاصله افتاده است و اگر مربیان همدیگر را 
قبول نداشته باشند، نتایج پاسخگوی انتظارات مردم نخواهد 

بود.

رسول خادم: 

بحث تعلیق کشتی ایران جدی است



5 علمی و سلامت 

سردرد سینوسی؛ دلایل، علائم و درمان 
در شرایطی که استرس می تواند در برخی موارد موجب شکل گیری سردرد شود 
)سردردهای تنشی را مد نظر قرار دهید(، سردردهای سینوسی معمولا با این محرک در 
ارتباط نیستند. انواع مختلفی از سردرد وجود دارند، اما در مورد سردرد سینوسی ممکن 
است به اشتباه فکر کنید دچار عفونت سینوس شده اید، زیرا علائم این دو شرایط بسیار 
شبیه به یکدیگر هستند.  حتی اگر سینوزیت )عفونت سینوس( در شما تشخیص داده شود، 
سردرد شما ممکن است هیچ ارتباطی با سینوس ها نداشته باشد. در نتیجه، توانایی تمیز 
دادن بین این دو شرایط مفید است و بر اساس آن می توانید به بهترین شکل ممکن سردرد 
را درمان کنید. در ادامه با برخی از دلایل، علائم و درمان های یک سردرد سینوسی بیشتر 

آشنا می شویم.
عفونت های سینوس 

در شرایطی که استرس می تواند در برخی موارد موجب شکل گیری سردرد شود 
)سردردهای تنشی را مد نظر قرار دهید(، سردردهای سینوسی معمولا با این محرک در 
ارتباط نیستند. سردردهای سینوسی به واسطه گرفتگی و التهاب سینوس در نتیجه یک 

عفونت، از جمله سرماخوردگی یا آنفلوآنزا، شکل می گیرند.
از دیگر دلایل ممکن یک سردرد سینوسی می توان به آلرژی های فصلی، مانند تب یونجه، 
اشاره کرد. اگرچه سرماخوردگی مقصر اصلی محسوب می شود، سینوزیت می تواند به واسطه 

هر چیزی که از تخلیه سینوس ها جلوگیری کند، شکل بگیرد.
رابطه با تب 

سردردهای سینوسی می توانند اغلب به تب منجر شوند، که به طور معمول در دیگر انواع 
سردرد دیده نمی شود. اگر یک سینوس مسدود شده باشد، به عنوان مثال، در نتیجه یک 

عفونت، احتمال این که به تب مبتلا شوید نیز وجود دارد.
در شرایطی که میگرن ها و سردردهای عصبی اغلب با سردردهای سینوسی اشتباه گرفته 
می شوند، برای بررسی دقیق شرایط باید به پزشک مراجعه کنید. اما همانگونه که پیش تر 
نیز اشاره شد، حتی تشخیص یک عفونت سینوسی به معنای آن نیست که سردرد شما از 

سینوس ها ناش می شود، و در این میان تب می تواند به تشخیص دقیق کمک کند.
درد در زمان فشار 

احساس درد ناشی از یک سردرد سینوسی احتمالا زمانی که به سمت جلو خم می شوید یا 
به بدن کشش وارد کنید، مانند زمانی که قصد دارید فرزند خود را از روی زمین بلند کنید یا 
هنگام باغبانی، تشدید می شود. همچنین، ذکر این نکته اهمیت دارد که درد ناشی از سردرد 
سینوسی در قسمت بالا یا پشت سر شما شکل نمی گیرد. سردرد سینوسی در ناحیه صورت، 
جایی که حفره های سینوسی قرار دارند، متمرکز است. این به معنای آن است که درد را در 
قسمت شقیقه ها، پیشانی، یا گونه ها احساس خواهید کرد. حتی ممکن است در دندان های 

خود نیز احساس درد داشته باشید.
خستگی 

خستگی یکی از نشانگرهای قوی برای عفونت سینوسی محسوب می شود، که می تواند به 
شکل گیری یک سردرد سینوسی منجر شود.

در مقایسه با سردرد و احساس فشار، خستگی حتی می تواند نشانگر بزرگتری برای 
تشخیص یک عفونت سینوسی باشد. نتایج مطالعه ای که توسط دانشگاه واندربیلت انجام 
شد، نشان داد که خستگی، انسداد بینی و کاهش حس بویایی نشانگرهای اصلی یک عفونت 

سینوسی هستند.
عدم ارتباط با حالت تهوع 

یک فرق مهم بین میگرن و سردرد سینوسی وجود دارد؛ سردردی که از سینوس سرچشمه 
می گیرد به طور معمول همانند دیگر انواع سردرد به شکل گیری حالت تهوع یا استفراغ 
منجر نمی شود. افرادی که از میگرن رنج می برند، اغلب نسبت به سر و صدای بلند یا نور 
روشن بسیار حساس می شوند، که این شرایط در زمان ابتلا به یک سردرد سینوسی صدق 

نمی کند.
درمان های طبیعی وجود دارند 

افرادی که از سردردهای سینوسی رنج می برند به طور معمول می توانند درد خود را در 
خانه یا حتی محل کار تسکین دهند.

از جمله روش های طبیعی که برای تسکین سردرد سینوسی پیشنهاد شده است می توان 
به موارد زیر اشاره کرد: 

تخلیه مسیرهای بینی با استفاده از اسپری محلول نمک یا شستشو آنها با این محلول
استفاده از مکمل های بروملین

استفاده از بخور اکُالیپتوس
نوشیدن آب فراوان

استفاده از کمپرس های گرم
مصرف غذاهای تند برای پاکسازی انسداد در سینوس

اگر این روش های درمانی در تسکین شرایط موثر نبودند، ممکن است با نوع دیگری از 
سردرد مواجه باشید و اگر به تسکین سریع درد نیاز دارید استفاده از مسکن های بدون نسخه 
ایده بدی نیست. با این وجود، برای بررسی دقیق شرایط و در صورت مواجهه با سردردهای 

عودکننده بهترین گزینه مراجعه به پزشک است.

قدرتمندترین ادویه ها برای کاهش علائم 
۶ مشکل 

با مصرف روزانه ادویه جات می توانید از مزایای بهداشتی بسیاری برخوردار شوید. مصرف 
انواع ادویه ها نه تنها به کاهش سدیم در غذاها کمک می کند، بلکه راه خوبی برای کاهش 
وزن، مراقبت از سلامت بدن و درمان مشکلات بهداشتی بدون تجربه عوارض جانبی برخی 

داروها است. 
در اینجا بهترین چاشنی هایی که مصرف آن ها منجر به کاهش علائم و عوارض 6 مشکل 

بهداشتی می شود، معرفی شده است:
پیشگیری از چاقی

دانه های خردل: مصرف دانه های خردل به افزایش سوخت و ساز بدن کمک می کند و راهی 
برای کنترل وزن است. مصرف یک قاشق چای خوری پودر خردل خام در روز به همراه دیگر 

عادات سالم در زندگی، شما را از چاقی و اضافه وزن، دور می کند.
کاهش مشکلات گوارشی

زنجبیل: برای قرن ها از این زنجبیل برای درمان التهاب و تهوع استفاده می شده است. 
زنجبیل دارای خواص ضد باکتریایی نیز هست و به سم زدایی از بدن کمک می کند. شما 

می توانید زنجبیل را به بیشتر نوشیدنی ها اضافه کنید.
گشنیز: تخم گشنیز تحریک کننده دستگاه گوارش است و نفخ را از بین می برد. شما 
می توانید آن را هم به وعده های غذایی تان اضافه کنید و هم به صورت چای از این ادویه 

بهره ببرید.
از بین بردن درد

چای سبز: حاوی پلی فنل است و خواص آنتی اکسیدانی و ضد التهابی دارد. مصرف روزانه 
سه فنجان چای سبز به کاهش التهاب و درد در بدن کمک می کند.

ریشه شیرین بیان: خاصیت ضد التهابی دارد و منجر به کاهش درد و تورم در بدن می شود. 
دو بار در روز، یک قاشق چای خوری پودر ریشه شیرین بیان را به آب داغ اضافه کنید و آن 

را بنوشید تا شاهد کاهش درد در بدن باشید.
سیر: برای مبارزه با درد و تورم ناشی از آرتروز بسیار مفید است. مصرف 2 تا 3 حبه سیر خام 

در طول روز به جلوگیری از ایجاد التهاب در بدن کمک می کند.
کاهش سموم بدن

رزماری: خاصیت ضد قارچی، ضد باکتریایی و ضد ویروسی دارد و به عنوان پاک کننده 
کبد نیز شناخته شده است. رزماری سموم ناشی از الکل، نیکوتین و مواد غذایی پردازش 

شده را نیز از بین می برد.
 تقویت سیستم ایمنی بدن

زردچوبه: عنصر اصلی در زردچوبه، کورکومین است که نه تنها خاصیت آنتی اکسیدانی و 
ضد التهابی دارد بلکه به تقویت سیستم ایمنی بدن نیز کمک می کند و برای حفظ سلامت 

پوست و قلب نیز مفید است. زردچوبه به کاهش وزن کمک می کند.
فلفل سیاه: یک ترکیب قدرتمند برای جلوگیری از افزایش وزن است و به کاهش مشکلات 
معده کمک می کند. مصرف فلفل سیاه راهی برای کاهش کلسترول است و مانع ایجاد 

سلول های چربی جدید می شود.
 کاهش چربی شکم

دارچین: خاصیت آنتی اکسیدانی دارد و مصرف آن منجر به کاهش حساسیت به انسولین 
می شود.

متخصص طب ایرانی مطرح کرد

 برطرف کردن مشکلات گوارشی با مصرف 
»دارچین« 

یک متخصص طب ایرانی با توضیح خواص دارچین گفت: این ماده غذایی برای درمان سوء 
هاضمه، درد و نفخ معده اثرگذار خواهد بود. 

ابراهیم ایران دوست متخصص طب ایرانی در خصوص خواص درمانی دارچین اظهار داشت: 
دارچین، علاوه بر خواص درمان اختلال های گوارشی، از خاصیت آرامش بخشی برخوردار 
است. وی ادامه داد: دارچین می تواند کمک زیادی به کنترل قند و کلسترول خون را کنترل 

کند و از آن برای درمان سوء هاضمه، درد و نفخ معده و اسهال نیز استفاده می شود.
این متخصص طب ایرانی اظهار داشت: متخصصان به این نتیجه رسیده اند که دارچین 
علاوه بر آن که دیابت را کنترل می کند، بر کنترل کلسترول نیز اثر می گذارد. افرادی که 
آلرژی دارند نباید از مصرف دارچین در غذاهای خود پرهیز کنند زیرا مصرف دارچین موجب 

تشدید آلرژی نخواهد شد.
ایران دوست با بیان اینکه اثرهای مضر مصرف زیاد دارچین، عبارت است از، التهاب یا ورم 
کردن پوست، زخم ها و ترک های گوشه دهان اظهار داشت: دارچین می تواند از لخته شدن 

خون جلوگیری کند.
این متخصص طب ایرانی با اشاره به دیگر خواص دارچین گفت: دارچین یکی از بهترین 

داروها برای دردهای عضلانی است و به عنوان برطرف کننده تب نیز استفاده می شود.
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رعایت رژیم غذایی غنی از فیبر ممکن است میزان التهاب را کاهش دهد. 
 این گونه رژیم به احتمال زیاد دستاوردهای بیشتری نیز به همراه خواهد داشت. 
میوه ها، سبزیجات، حبوبات، آجیل و دانه ها و نیز غلات کامل منبعی سرشار از 
ویتامین ها، مواد معدنی، پروتئین و مواد مغذی سالم دیگر هستند. همچنین این 
خوراکی ها می توانند علائم ناشی از التهاب را نیز کاهش دهند؛ عاملی کلیدی در 
بسیاری از انواع آرتروز. مطالعات نشان می دهد که مثلًا مردم آمریکا بسیار کمتر از 

میزانی که سازمان بهداشت اعلام کرده است، فیبر مصرف می کنند. 
بدن ما به دو نوع فیبر نیاز دارد: 

محلول، و نامحلول. 
فیبر محلول با آب ترکیب می شود و آن را تبدیل به ژل می کند که فرایند هضم را 
کند می کند. این نوع فیبر به جذب بهتر مواد مغذی کمک می کند و ممکن است 
سطح کلسترول و ال دی ال )کلسترول بد خون( را کاهش دهد. فیبر محلول در 

غذاهایی مانند آجیل ها و دانه ها، حبوبات، عدس، سبوس جو و جو یافت می شود. 
فیبر نامحلول به سیستم هاضمه شما کمک می کند و آن را فعال می سازد. این 
نوع فیبر، به حجم مدفوع می افزاید و به از بین رفتن یبوست کمک می کند. منبع 
سرشار از فیبر نامحلول، خوراکی هایی همچون سبزیجات، غلات کامل و سبوس 

گندم هستند.
رابطه فیبر و التهاب

پژوهش های اندکی در این زمینه انجام شده و نتایج آن ها نشان دادند افرادی که 
رژیم غذایی سرشار از فیبر دارند سطح غلظت پروتئین واکنشگر آن ها )CRP( در 
خون کاهش می یابد. پروتئین های مرحله حاد بیماری نشانه وجود التهاب است که 

می تواند علامت وجود بیماری آرتریت روماتوئید، بیماری قلبی و دیابت باشد.
شاید صحیح نباشد که بگوییم خوردن میوه، سبزیجات، و غذاهای سرشار از فیبر 
به بهبود آرتروز مشخصاً کمک می کند، اما کاهش سطح غلظت پروتئین واکنشگر 
دلیلی مهم است برای اینکه فیبر بیشتری به بدن برسانیم. از سوی دیگر، رژیم غذایی 
غنی از فیبر به کاهش التهاب از طریق کاهش وزن کمک می کند. غذاهای پرفیبر 
همچنین به باکتری های مفید موجود در روده غذا می رساند. این باکتری ها آزادکننده 
موادی هستند که سطح التهاب را در کل بدن کاهش می دهند. در واقع التهاب 
کمتر، ممکن است رابطه چندانی با خود فیبر نداشته باشد نسبت به مواد شیمیایی 
گیاهی سالم به نام فیتونوترینت )phytonutrients( موجود در غذاهای غنی از فیبر، 

سبزیجات، و غلات کامل.
آیا مکمل های فیبر، نیز کارساز هستند؟

شاید صحیح نباشد که بگوییم خوردن میوه، سبزیجات، و غذاهای سرشار از فیبر 

به بهبود آرتروز مشخصاً کمک می کند، اما کاهش سطح غلظت پروتئین واکنشگر 
دلیلی مهم است برای اینکه فیبر بیشتری به بدن برسانیم. از سوی دیگر، رژیم غذایی 

غنی از فیبر به کاهش التهاب از طریق کاهش وزن کمک می کند
افرادی که فیبر طبیعی کافی مصرف نمی کنند ممکن است به این فکر کنند که آیا 
مکمل های فیبری همان اثر را خواهند داشت یا خیر؟ در مطالعه ای که بر روی افرادی 
با مصرف رژیم غذایی غنی از فیبر )سی گرم فیبر در هر روز( یا مکمل فیبر پسیلیوم 
)psyllium fiber( انجام شد، نتایج نشان می داد که فیبر فراوان _ چه به صورت 
طبیعی از طریق رژیم غذایی یا با استفاده از مکمل_ سطح غلظت پروتئین واکنشگر 
را کاهش می دهد. لازم به ذکر است که این نتیجه در افراد دچار اضافه وزن مشابه 
نبود. در افراد لاغر تا حدود چهل درصد کاهش داشت و در افرادی که اضافه وزن 
داشتند حدود ده درصد کاهش را نشان داد. چرایی تفاوت نتایج این پژوهش در دو 
گروه_ افراد دچار اضافه وزن و افراد لاغرتر _ کاملًا روشن است. نکته مهم این است 
که بدانیم مکمل ها حاوی ویتامین ها، مواد معدنی و سایر مواد مغذی نیستند که در 
غذاهای سرشار از فیبر وجود دارد که همین مواد نیز به کاهش التهاب کمک می کند. 

میزان دریافت فیبر را به حداکثر برسانید
سوالی که مطرح می شود این است که چه مقدار فیبر برای کسب بیشترین میزان 
سلامت ضروری است؟ توصیه می شود که بیست تا سی و پنج گرم فیبر در هر روز 

شامل فیبرهای محلول و نامحلول مصرف شود.
در هر وعده غذایی، حداقل یک چهارم بشقابتان را با غلات کامل پر کنید؛ غذاهای 
تهیه شده از غلات کامل، از جمله آرد گندم همراه با سبوس آن، بلغور، بلغور جو 
دوسر، ذرت و برنج قهوه ای. نیمی دیگر بشقاب شما باید به میوه ها و سبزیجات 

اختصاص داده شود.
اگر اهل رعایت چنین رژیمی نبوده اید توصیه می کنیم که به تدریج فیبر را در رژیم 
غذایی تان گنجانده و آن را افزایش دهید. چون مصرف مستقیم و یکباره از میزان 
صفر تا سی و پنج گرم در روز ممکن است منجر به علائم ناخوشایندی همچون دل 
پیچه و گاز شود. در نظر داشته باشید که لازم است نوع غذاهای غنی از فیبر را دقت 
کنید. درصد اندکی از افراد به گلوتن _ پروتئینی که در گندم و سایر غلات وجود 
دارد_ حساسیت دارند و مصرف فیبر در آن ها ممکن است سبب التهاب بیشتر در 
آن ها شود. اگر شما به گلوتن حساس هستید دقت کنید که چنین رژیمی ممکن 

است مفاصل شما را ملتهب کند، پس ابتدا با پزشکتان مشورت کنید.
نکته مهم:

فراموش نکنید که به میزان کافی آب به همراه فیبر بنوشید. آب به عملکرد 
اثرگذارتر فیبر کمک می کند.

 

ساخت  و  طراحی  به  موفق  کشورمان  محققان 
دستگاهی برای عکسبرداری از قلب به هنگام باز و 

بسته شدن آن در بیماران قلبی شدند.
بیومکانیک  التحصیل  فارغ  محمدی  اسماعیل 
از دانشگاه صنعتی شریف و مجری طرح طراحی و 
ساخت دستگاه تشخیص »پیک سیستولیک بطن 
چپ« برای تصویربرداری قلب به روش هسته ای در 
گفتگو با خبرنگار مهر گفت: پزشکی هسته ای شاخه 
ای از علم پزشکی است که در آن از مواد رادیو اکتیو 

برای تشخیص و درمان بیماری ها استفاده می شود.
معنی  به  قلب  ای  هسته  اسکن  افزود:  وی 
روش  به  قلب  عضله  رسانی  خون  از  تصویربرداری 

پزشکی هسته ای است.
با بیان اینکه یکی از روش های اسکن  محمدی 

هسته ای قلبی اسکن ارزیابی عملکرد بطن قلب به 
شمار می رود، خاطر نشان کرد: در این مورد هر پالس 
شامل سیستول و دیاستول قلب بیمار برای »گاما 
کمرا« ارسال تا همزمان با پالس های قلب تصویر 
برداری انجام شود. این عمل توسط دستگاهی انجام 

می گیرد که ما موفق به طراحی و ساخت آن شدیم.
تقویت  شامل  دستگاه  این  محقق،  این  گفته  به 
کننده، سامانه پردازش، تشخیص پیک و مانیتورینگ 

است و می تواند از قلب عکسبرداری کند.
وی گفت:  آزمایش های بیماران مراکز بیمارستانی 
قلب تهران، شهید صدوقی نژاد یزد و مرکز پزشکی 
هسته ای رسالت تهران طی هشت ماه با بیش از هزار 
بیمار قلبی انجام شد و دستگاه مورد آزمایش قرار 

گرفت.

محمدی با اشاره به ویژگی های این طرح عنوان 
کرد: قابلیت پایش عملکرد دستگاه از طریق اینترنت، 
قابلیت تشخیص پیک برای ضربان های 3٠ تا 3٠٠ 
 Animal در دقیقه، قابل استفاده برای دستگاه های
spect ، امکان اتصال به انواع دستگاه های »گاما کمرا« 
با برندهای مختلف از ویژگی های این دستگاه به شمار 

می رود.
این محقق خاطرنشان کرد: این دستگاه حد واسط 
بیمار و دستگاه قرار می گیرد و قابلیت تشخیص پیک 
سیستولیک قلب را دارد؛ به زبان ساده می توان گفت 
از این دستگاه می توان در بیماران برای عکسبرداری 
از دریچه قلبشان که در حال باز و بسته شدن است 

استفاده کرد.
این محقق با بیان اینکه نمونه خارجی این دستگاه 
موجود است، بیان داشت: دستگاه های خارجی در 
انحصار  یک شرکت آلمانی است ولی دستگاه ما بومی 

سازی شده است.
وی با تاکید بر اینکه دستگاه طراحی شده مراحل 
اروپا را  تست را گذرانده و مجوز وزارت بهداشت و 
دارد، گفت: قیمت این دستگاه نسبت به نمونه خارجی 

پایین تر است.
به گفته وی، معمولا واردات این دستگاه از امریکا 
است که 3 ماه طول می کشد تا به کشورمان با قیمت 

بالایی وارد شود.
اسماعیل محمدی فلاورجانی موفق به کسب مقام 
دوم پژوهش های کاربردی در زمینه پزشکی  هسته 
تشخیص  دستگاه  ساخت  و  »طراحی  طرح  با  ای 
پیک سیستولیک بطن چپ برای تصویربرداری قلب 
نوزدهمین جشنواره جوان  به روش هسته ای« در 

خوارزمی شد.

طراحی دوربین تلسکوپی برای جستجوی ساخت دستگاه عکسبرداری قلب با فناوری هسته ای
رآکتور فوکوشیما

هسته ای  راکتور  در  شده  ذوب  سوخت های  یافتن  برای  "توشیبا"،  شرکت 
فوکوشیما، یک دوربین تلسکوپی ابداع کرده است.

شرکت ژاپنی "توشیبا" )Toshiba(، از لوله تلسکوپی بلندی رونمایی کرد که 
یک دوربین شیب دار برای جستجوی داخلی یکی از مخزن های راکتور آسیب دیده 

در تاسیسات اتمی شهر سونامی زده فوکوشیما ژاپن، روی آن نصب شده است.
طول این ابزار که به مار شباهت دارد، ١3 متر است و به مسئولان، زاویه دید 
عمیق تری از مخزن اصلی واحد دو این تاسیسات هسته ای می دهد که در آن، 

جزییات آسیب سوخت ذوب شده، ناشناخته باقی مانده است.
تاسیسات فوکوشیما، در پی زمین لرزه و سونامی سال 2٠١١، سه ریزش داشت 
و تخمین زده شده که مقامات، تنها محل ١٠ درصد سوخت ضایعات باقی مانده را 
مشخص کرده اند. پنج سال پس از این فاجعه، هنوز پژوهشگران درگیر پاکسازی 

مواد رادیواکتیو بسیار خطرناک در آب راکتورهای از دست رفته هستند.
یافتن سوخت ذوب شده برای تعیین روش درست و فناوری لازم برای پاکسازی 
آن) چالش برانگیزترین فرآیند در طول برنامه چندین ساله غیرفعال سازی این 

تاسیسات( سرنوشت ساز است.
این دوربین به یک لوله راهنمای تلسکوپی متصل شده است که به مخزن وارد 

می شود و آن را بررسی می کند.
وزن این دوربین، دو کیلوگرم است و می تواند ١2٠ درجه عمودی و 36٠ درجه 

افقی را تصویربرداری کند.
دوربین به یک مکانیزم تلسکوپی متصل شده است که می تواند تا طول پنج متر 

کشیده شود.
شرکت توشیبا در بیانیه ای اعلام کرد: این وسیله، از نیمه دوم ژانویه تا فوریه 

2٠١8 به کار گرفته می شود.
"گورو یاناس" )Goro Yanase(، مدیرکل سیستم های انرژی هسته ای ESS و 
بخش خدمات شرکت توشیبا گفت: ما برای بررسی داخل راکتورهای فوکوشیما، 

همه تلاش خود را می کنیم.
به شدت  و یک محیط  با چالش های دسترسی محدود  باید  منظور،  بدین 

رادیواکتیو روبه رو شویم.
"نااوکی اکوزومی" )Naoaki Okuzumi(، مدیر ارشد بخش برنامه ریزی راهبرد 
تحقیق و توسعه IRID گفت: ما به گسترش فناوری هایی که منجر به غیرفعال 
سازی این تاسیسات می شود، ادامه خواهیم داد. متخصصان بر این باورند که این 
تاسیسات آسیب دیده، مقدار کمی رادیواکتیو را به اقیانوس اطلس منتقل می کند 

که ممکن است به ساحل غربی آمریکا برسد.
پژوهش در مورد سوخت ذوب شده در دو راکتور دیگر به دلیل آسیب و سطح 
بالای تشعشع، تاکنون ناموفق بوده است. پژوهشگران بر این باورند که ربات های 
کنترل از راه دور، برای یافتن سوخت در محل خطرناک که احتمالا ذوب و در 
آب های به شدت رادیواکتیو غرق شده، مهم هستند. این کاوشگر که به اندازه یک 
قرص نان است به چراغ هایی مجهز شده که با استفاده از پروانه ای در انتهای شان 
مانور می دهند و با استفاده از دو دوربین و یک ردیاب تشعشع دوزی متر، به 

جمع آوری داده می پردازد

کارخانه ای جالب با دیواری از شیشه های 
رب برای بازدید عموم!

طرحی برای مرکز بازدید در یک کارخانه ایتالیایی ارائه شده است. در طرح این مرکز 
دیواری از شیشه های رب ساخته می شود که شبها روشن می شود و اطراف آن یک سالن 

اجتماعات وجود دارد.
 Mutti شرکت کارلو راتی طرحی جدید برای کارخانه و دفتر اصلی شرکت ایتالیایی

)تولید کننده رب گوجه فرنگی( ارائه کرده است.
پروژه مذکور شامل مرکز بازدیدی با دیوارهایی است که از شیشه های رب گوجه فرنگی 
ساخته شده اند. همچنین داخل این مرکز تراسی است که مردم می توانند از آنجا آماده 
سازی رب را تماشا کنند. در هرحال طرح مذکور شامل فضای اداری و چشم اندازی جدید 
است. دیوار مرکز جدید بازدید شامل هزاران شیشه رب گوجه فرنگی است. این دیوار ١2٠ 
طول و 7 متر ارتفاع دارد. دیوار مذکور شب ها روشن می شود و در اطراف آن یک سالن 
اجتماعات، یک مزرعه و اتاق کنترل است که مراحل مختلف تولید رب گوجه فرنگی در 

آن قابل مشاهده است.

پژوهشگران آلمانی با استفاده از فناوری تولید محصولات تراریخته موفق به 
افزایش کارایی فتوسنتز در گیاهان شدند.

آنزیم  تولید  به  موفق  آلمان  پلانک  ماکس  بیوشیمی  موسسه  پژوهشگران 
»روبیسکو« در یک باکتری شدند. این موفقیت، امکان مهندسی ژنتیک این آنزیم 

را برای بهبود ویژگی های آن فراهم می کند.

این دستاورد می تواند به تولید انواع گیاهان تراریخته با کارایی فتوسنتزی بالاتر 
منجر شود و افزایش عملکرد گیاه را در پی داشته باشد.

آنزیم روبیسکو در فرآیند فتوسنتز و تبدیل دی اکسید کربن )CO2( و آب، به 
قند و اکسیژن )O2( با استفاده از انرژی نور خورشید نقش کلیدی دارد. روبیسکو، 
مسئول اولین مرحله از واکنش تولید کربوهیدرات و تثبیت دی اکسید کربن در 
گیاهان است. این فرایند به کندی انجام می شود. به همین دلیل، روبیسکو اغلب 

به عنوان عامل محدود کننده در مقدار فتوسنتز و رشد گیاه شناخته می شود.
دکتر هیر هارتل، سرپرست تیم تحقیقاتی این پروژه، با بیان اینکه سیستم بیان 

باکتریایی همانند یک خط مونتاژ خودکار در تولید ماشین عمل می کند، تشریح 
کرد: قبل از این دستاورد هر نوع بهینه سازی روبیسکو فقط طی یک فرایند زمان بر 
طی حداقل یک سال در گیاه رخ می داد، اما با روش جدید می توان ظرف چند روز 

چندین نوع روبیسکو تولید کرد.
مهندسی ژنتیک، موجب تولید انواع روبیسکو با ویژگی های عملکردی بهبود 
یافته می شود. با افزایش کارایی فتوسنتز در گیاهان عملکرد محصولات کشاورزی 
و تولید محصول به مقدار زیادی افزایش می یابد. به علاوه به کمک مهندسی 
ژنتیک آنزیم روبیسکو انواع گیاهان تراریخته متحمل به خشکی تولید خواهند 
شد. حفاظت از منابع آبی با کشت این گیاهان تراریخته تاثیر قابل توجهی در کم 
کردن گرمایش کره زمین دارد.جمعیت جهان در سال 2٠5٠ به بیش از ۹ میلیارد 
نفر خواهد رسید. با رشد روز افزون جمعیت و افزایش تقاضا برای غذا، در عین 
محدودیت منابع تولید غذا برای تامین غذای سالم و کافی باید افزایش پیدا کند. 
افزایش کارایی گیاهان در فتوسنتز به کمک مهندسی ژنتیک یکی از روش های 

کارآمد برای افزایش بهره وری و تولید است.

خودروی  بود  کرده  اعلام  اخیرا  که  ماسک  الون 
آلبالویی رنگ شخصی خود را به مریخ خواهد فرستاد، 
از این خودرو در کپسول فضاپیمای فالکون جدید 
رونمایی کرد. هنگامی که الون ماسک برنامه های خود 
را برای موشک فالکون اسپیس ایکس اعلام کرد، قول 
داد که خودروی تسلا "Roadster" آلبالویی خود را در 
حالی که آهنگ اودیسه فضایی از "دیوید بوئی" در حال 

پخش است، به فضا بفرستد تا در مدار مریخ بچرخد.
در حال حاضر الون ماسک هفت عکس منتشر کرده 

که نشان می دهد این خودرو در حال آماده سازی برای 
پرتاب و قرارگیری در مدار مریخ است. الون ماسک با 
انتشار این عکس ها در حساب کاربری اینستاگرام خود 
به همه یادآوری می کند که پروازهای آزمایشی معمولا 
حاوی توده هایی به شکل بلوک های بتنی یا فولادی 
برای آزمایش ظرفیت بار هستند. در عوض، ماسک 
تصمیم گرفت خودروی خود را به مدار بیضوی دور 
خورشید بفرستد که به گفته وی این سفر یک میلیارد 
سال طول خواهد کشید که البته کمی اغراق آمیز به نظر 

می رسد.  ماسک زیر عکس ها نوشته: یک ماشین سرخ 
برای پرواز آزمایشی موشک های جدید به سیاره سرخ 
که معمولا شامل توده های شبیه ساز در قالب بلوک های 
بتنی یا فولادی هستند. این خیلی خسته کننده بود و 
هر چیزی که خسته کننده باشد، وحشتناک است، به 
خصوص شرکت ها. بنابراین ما تصمیم گرفتیم چیزی 
غیر معمولی را ارسال کنیم. این سفر شامل یک تسلا 
روداستر اصلی، آهنگ اودیسه فضایی و یک میلیارد 

سال گردش در مدار مریخ خواهد بود.

کارآیی فتوسنتز در گیاهان با مهندسی ژنتیک افزایش می یابد

خودروی تسلای الون ماسک، عازم مریخ!

فیبر بیشتر، التهاب کمتر؟ حقایقی درباره تعریق بیش از حد 
تعریق بیش از اندازه می تواند افرادی که از این شرایط رنج می برند را هنگام دست دادن 
با دیگران خجالت زده کند و در شرایطی که دلیلی برای تعریق وجود ندارد می تواند موجب 
خیس شدن لباس های آنها شود. در ادامه چند نکته که باید درباره این شرایط بدانید و 

چگونگی مدیریت آن ارائه شده اند.
هایپرهیدروزیس اغلب با تعریق در کف دست ها آغاز می شود 

تعریق بیش از اندازه کف دست ها و کف پاها )پالموپلانتار هایپرهیدروزیس( می تواند به 
طور متوسط از حدود سن ١3 سالگی آغاز شود. این شرایط می تواند احساس خجالت از 

دست دادن با دیگران یا حتی روابط عاشقانه را موجب شود.
همچنین، تعریق بیش از اندازه می تواند قسمت زیربغل را تحت تاثیر قرار دهد که به نام 
هایپرهیدروزیس زیربغلی شناخته می شود، اما این شرایط به طور معمول تا پس از نوجوانی 
رخ نمی دهد. تعریق کف دست ها می تواند مشکلات جدی تر را مانند دشواری در به دست 

گرفتن قلم یا فرمان خودرو را موجب شود.
دو نوع هایپرهیدروزیس وجود دارند 

هایپرهیدروزیس را می توان به دو دسته اصلی تقسیم کرد، که شامل اولیه )یا کانون اولیه( 
و ثانویه می شوند. نوع اولیه در نتیجه تحت تاثیر قرار گرفتن اعصابی که غدد عرق را کنترل 

می کنند و فعالیت بیش از اندازه این غدد شکل می گیرد.
نوع ثانویه کمتر شایع است، اما می تواند نشانه ای از مشکلی جدی باشد. این نوع از تعریق 
بیش از حد در نتیجه یک مشکل پزشکی زمینه ای مانند دیابت، یائسگی، مشکلات تیروئید، 
و حتی برخی سرطان ها شکل می گیرد. نوع ثانویه می تواند از عوارض جانبی مصرف برخی 
داروها نیز باشد. اگر درباره تعریق بیش از اندازه نگران هستید، بهترین گزینه مراجعه به پزشک 

و بررسی دقیق شرایط است.
تعریق بیش از اندازه می تواند ژنتیکی باشد 

برخی بر این باورند که تعریق بیش از اندازه ممکن است ارثی باشد، اما دلایل احتمالی دیگر 
برای ابتلا به نوع ثانویه را ارائه نمی کنند.

پیوند با ژنتیک ممکن است نادیده گرفته شده باشد، زیرا بسیاری از اعضای یک خانواده 
ممکن است به این شرایط مبتلا باشند، اما متاسفانه در نتیجه احساس خجالت، افراد بسیاری 
هیچگاه درباره این مشکل با یکدیگر صحبت نمی کنند. اگر این مشکل در خانواده شما وجود 
دارد، به اشتراک گذاشتن اطلاعات ممکن است به تسریع پژوهش درباره پیوندهای ژنتیکی 

و احتمال یافتن یک روش درمان کمک کند.
 به یک محرک نیازی ندارد 

دلایل مختلفی ممکن است زمینه ساز تعریق در بیماران مبتلا به هایپرهیدروزیس شوند، 
که از آن جمله می توان به دست دادن با دیگران، آب هوای گرم یا مرطوب، پوشیدن لباس 

گرم در آب و هوای سرد، مصاحبه های شغلی، و صحبت در مکان های عمومی اشاره کرد.
اما به این نکته نیز اشاره می شود که تعریق بیش از حد به یک محرک نیازی ندارد. در 
حقیقت، افراد مبتلا به این شرایط به دلیل این که عصبی هستند، عرق نمی کنند، بلکه آنها 

عصبی هستند، زیرا عرق می کنند.
هایپرهیدروزیس می تواند بر انتخاب های زندگی تاثیرگذار باشد 

هایپرهیدروزیس چیزی فراتر از یک شرایط جسمانی است و احساس خجالتی که از این 
شرایط در فرد شکل می گیرد می تواند راهنمای وی در برنامه های خود باشد. تعریق بیش 
از اندازه می تواند چنان خجالت آور باشد که موجب اضطراب، و رفتارهای پنهانی شود، و 

آرزوهای تحصیلی و انتخاب های کاری را تحت تاثیر قرار دهد.
تعریق بیش از حد حتی می تواند شنا کردن را به تنها انتخاب ورزشی برای افرادی که از 
این شرایط رنج می برند، تبدیل کند و همچنین به این نکته اشاره می شود که تعریق زیاد 

چگونه می تواند نابودی کفش های چرمی را موجب شود.
روش های درمانی برای هاپیرهیدروزیس وجود دارند 

عدم درمان هایپرهیدروزیس می تواند به معنای آن باشد که در طول زندگی خود با این 
شرایط همراه خواهید بود. اما روش های پزشکی و غیر پزشکی برای کمک به مدیریت علائم 

آن وجود دارند.
به عنوان مثال، ضد تعریق های بدون نسخه حاوی آلومینیوم کلرید می توانند در صورت 
شکست محصولات دیگر برای مقابله با تعریق بیش از حد استفاده شوند. همچنین، شما 
می توانید با پزشک خود درباره تجویز ضد تعریق های حاوی آلومینیوم کلرید هگزاهیدرات 

صحبت کنید.
از دیگر روش های درمانی می توان به داروهایی که برای کاهش تعریق استفاده می شوند 
)آنتی کولینرژیک ها(، بوتاکس )برای تعریق بیش از اندازه زیر بغل(، لیزر برای تخریب غدد 
عرق زیر بغل، و عمل جراحی به نام سمپاتکتومی توراسیک به عنوان آخرین راه حل موجود 

اشاره کرد.



اجتماعی۶
یکشنبه -سوم دی ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4454

معاون سوادآموزی آموزش و پرورش استان قم:

۱۲۰ هزار نفر در قم بی سوادند
معاون سوادآموزی اداره کل آموزش و پرورش استان قم گفت: در گروه سنی 6 سال و 

بالاتر ١2٠ هزار نفر در قم بی سواد هستند. 
حجت الاسلام محمدرضا قاسمی نیا در مصاحبه مطبوعاتی با خبرنگاران که قبل از ظهر 
شنبه در محل معاونت سوادآموزی اداره کل آموزش و پرورش استان قم برگزار شد، اظهار 
داشت: سال ۹٠ در گروه سنی ١٠ تا 4۹ سال 44 هزار بی سواد در قم داشتیم که این 

میزان طبق جدیدترین آمار در سال ۹5، به 33 هزار بی سواد رسیده است.
وی با بیان این که بیشتر افراد شرکت کننده در کلاس های نهضت سوادآموزی 35 سال 
دارند، عنوان کرد: سال 57، اوایل انقلاب در گروه سنی 6 سال و بالاتر 5٠ درصد مردم قم 
باسواد بودند این میزان امسال به ۹٠ درصد رسیده است و در گروه سنی ١٠ تا 4۹ سال 

نیز ۹7 درصد مردم قم باسواد هستند.
معاون سوادآموزی آموزش و پرورش قم با اشاره به این که از ابتدای تشکیل نهضت 
سوادآموزی در قم 385 هزار نفر تحت برنامه ها و طرح های این معاونت قرار گرفته اند، 
ابراز داشت: ابتدای انقلاب 34 درصد زنان شهری باسواد بودند که این میزان به 87 درصد 
رسیده است. در میان مردان نیز 64 درصد میزان باسواد بود که به ۹3 درصد ارتقا یافت.

وی ادامه داد: در روستاها نیز میزان باسوادی زنان از 3٠ به 8٠ درصد و مردان از 53 به 
۹٠ درصد رسیده است.

حجت الاسلام قاسمی نیا با بیان اینکه تاکنون در استان قم ١2٠ نفر به عنوان چهره های 
نهضت  از  را  آموزشی خود  مراحل  افراد کل  این  سوادآموز شناخته شده اند، گفت: 

سوادآموزی طی کرده اند و به مدارج علمی بالا دست یافته اند.
وجود 8 میلیون و 7٠٠ هزار بی سواد در گروه سنی 6 سال و بالاتر

وی افزود: طبق گزارش مرکز آمار در گروه سنی 6 سال و بالاتر 8 میلیون و 7٠٠ هزار 
نفر در کشور بی سواد هستند و از این تعداد ١2٠ هزار نفر در قم هستند.

معاون سوادآموزی آموزش و پرورش استان قم اظهار کرد: در گروه سنی ١٠ تا 4۹ 
سال 2 میلیون و 7٠٠ هزار نفر در کشور بی سواد هستند که از این تعداد 33 هزار نفر در 
قم می باشند و از این میران نیز فقط 2١ هزار نفر ایرانی هستند بقیه نیز از اتباع خارجی 
هستند. وی اظهار کرد: طی پنج سال گذشته در گروه سنی ١٠ تا 4۹ سال رشد 2 
درصدی باسوادی در قم را شاهد بودیم به طوری که از ۹3 و نیم درصد به ۹5 و نیم 

درصد رسیدیم.
حجت الاسلام قاسمی نیا بیان داشت: در رتبه بندی باسوادی در کشور، قم در رده یازدهم 

قرار دارد و یکی از عللی که در این رتبه قرار داریم مهاجرپذیری قم است.
وی افزود: از 8 میلیون و 7٠٠ هزار بی سواد در کشور 5٠٠ هزار نفر اتباع خارجی هستند 

و باید برنامه منسجم بین المللی در این باره داشته باشیم.
معاون سوادآموزی آموزش و پرورش استان قم اظهار داشت: تعداد بی سواد و کم سواد 
6 تا ۹ سال در قم 4٠72 نفر است و این میزان در گروه سنی 6 سال و بالاتر 2۹۹ هزار 

نفر می باشد.

مدیرکل هواشناسی استان قم مطرح کرد

قم تنها استان بدون مرکز تحقیقات هواشناسی 
 مدیرکل هواشناسی استان قم با تأکید بر اهمیت هواشناسی کاربردی در رسیدن به 
توسعه پایدار، گفت: قم تنها استانی است که از مرکز تحقیقات کاربری هواشناسی بی بهره 

است.
یحیی زارع ، با تأکید بر اهمیت این مطالعات کاربردی، اظهار کرد: در این مطالعات که از 
آن به عنوان توسعه هواشناسی کاربری و به طور خلاصه )تهک( یاد می شود با استفاده از 
تجهیزات مربوطه به پیش بینی، وضع هوا با اطلاعات صحیح اقلیم شناسی ترکیب شده و 
داده های مهمی برای چگونگی اجرای هر فعالیتی بر اساس معیارهای هواشناسی به دست 

می آید که استفاده از آن می تواند به موفقیت اجرای آن کمک کند.
به گفته  زارع، بسط و گسترش این اطلاعات در حوزه های مختلف از جمله کشاورزی، 
مسکن سازی، راهداری، کنترل آلودگی، مدیریت بحران، بهداشت و سلامت، صنایع نظامی 

و دفاعی، هوانوردی و حتی برای آبزی پروری می تواند استفاده شود.
گره کور بهره برداری از مرکز تحقیقات هواشناسی

وی اما به دست آوردن چنین اطلاعاتی را مستلزم ایجاد مرکز تحقیقات هواشناسی 
استان می داند که حالا 7 سال است روی زمین مانده است.

آن طور که زارع گفته است پروژه احداث مرکز تحقیقات هواشناسی کاربردی در سال 
۹3 در زمینی به مساحت ١٠ هزار متر مربع و 27٠٠ متر مربع زیربنا در اتوبان قم - کاشان 

آغاز شد و هنوز به بهره برداری نرسیده است.
مدیرکل هواشناسی استان قم مشکلات اعتباری و تخصیص بودجه و قطره چکانی بودن 
اعتبارات تخصیصی را دلیل تأخیر در بهره برداری از این مرکز عنوان کرد و افزود: با تمام 
مشکلاتی که در این رابطه وجود داشته است این پروژه در حال حاضر به پیشرفت 65 
درصدی رسیده است اما همچنان کار گره خورده است و برای تکمیل و بهره برداری از این 

مرکز نیام اند اعتبار هستیم.
سامانه تهک کشاورزی از دستاوردهای مطالعات هواشناسی

وی اجرای سامانه تهک کشاورزی در سطح استان قم را از جمله مواردی از استفاده از 
مطالعات هواشناسی در خدمت بهره وری در کشاورزی برشمرد و افزود: در این مطالعات 
با توجه به پارامترهای هواشناسی از جمله رطوبت، دما، میزان بارش نتایج دقیق علمی به 

دست می آید که این نتایج می تواند در بهره وری کشاورزی مؤثر باشد.
به گفته وی سامانه تهک کشاورزی با همکاری هواشناسی و جهاد کشاورزی استان، 
اجرایی شده و هدف آن، بهبود کمی و کیفی محصولات زراعی، باغی و دامی استان و 
کاهش خسارت است که امروز اجرای آن، تأثیرات چشمگیری در کشاورزی استان داشته 

و کشاورزان استان به صورت دائم این اطلاعات را مطالبه می کنند.

مدیر توسعه بازرگانی سازمان جهاد کشاورزی استان خبر داد

عرضه گوشت گرم به قیمت 33 هزار تومان
 در قم

مدیر توسعه بازرگانی سازمان جهاد کشاورزی استان قم از عرضه گوشت گرم با قیمت 
هرکیلوگرم 33 هزار تومان خبر داد و گفت: توزیع گوشت گرم وارداتی در استان با 
هماهنگی شرکت پشتیبانی امور دام با هدف کمک به معیشت شهروندان و تنظیم بازار 

، انجام می شود .
علی اصغر همت اظهار داشت: فروشگاه مرکزی عرضه گوشت گرم وارداتی واقع در 
بلوارالغدیر بعد از پمپ بنزین می باشد که در این فروشگاه لاشه و شقه گوسفندی به قیمت 

33 هزار تومان و ران گوسفندی به قیمت 34 هزار تومان عرضه خواهد شد.
همت بیان داشت: توزیع گوشت گرم وارداتی در استان قم از طریق فروشگاه مرکزی 
به آدرس فوق  و همچنین فروشگاه هایی که برای عرضه این محصول در سطح شهر قم 

مشخص شده است، انجام می شود.
مدیر توسعه بازرگانی سازمان جهاد کشاورزی استان قم با تاکید بر اینکه ارزان بودن 
قیمت آن نسبت به گوشت گرم داخلی به معنای بی کیفیت بودن این محصول نیست، 
تصریح کرد: بر اساس نظرسنجی های صورت گرفته، کیفیت گوشت گرم وارداتی توزیع 

شده در استان قم بسیار مناسب است.
وی با اشاره به اینکه گوشت قرمز وارداتی به استان قم را گوشت بره نر با وزن لاشه ١2 تا 
١5 کیلوگرم تشکیل می دهد ، خاطر نشان کرد:گوشت گرم عرضه شده در مراکز فروش 
منتخب در استان قم، پس از گذراندن مراحل ذبح اسلامی در کشور استرالیا به سرعت به 

ایران ارسال شده و سپس برای توزیع در استان وارد مراکز فروش می شود.
 وی بیان کرد: سلامت گوشت گرم وارداتی به استان قم قبل از توزیع توسط کارشناسان 
اداره کل دامپزشکی استان، مورد بررسی قرار گرفته و مراحل توزیع این محصول در مراکز 

فروش تحت نظارت این دستگاه انجام می شود.

قائم مقام دبیرکل ستاد مبارزه با مواد مخدر  عنوان کرد

ناجا، موفق ترین سازمان در عرصه پیشگیری
 از اعتیاد

قائم مقام دبیرکل ستاد مبارزه با مواد مخدر کشور با بیان این که ناجا امروز جز دستگاه 
های فعال در عرصه اجتماعی است، گفت: نیروی انتظامی موفق ترین سازمان در عرصه 

پیشگیری از اعتیاد است. 
سردار علی مویدی  طی جلسه ای با حضور فرمانده انتظامی استان قم، اظهار داشت: 
سران نظام برای پیشگیری و مقابله با آسیب های اجتماعی به خصوص مبارزه با مواد 
مخدر اراده جدی داشته و با اختصاص اعتبارات لازم و حمایت همه جانبه در این موضوع 

اتفاق نظر دارند.
وی با بیان این که امر پیشگیری به یک دستگاه، سازمان، شخص و یا مرجع خاصی 
مربوط نمی شود بلکه همه کسانی که در درون جامعه زندگی می کنند در قبال امر 
پیشگیری از اعتیاد و هر نوع آسیب اجتماعی تکالیفی داشته که باید نقش خود را ایفا 
کنند، تصریح کرد: نیروی انتظامی به عنوان سازمانی که در همه سطوح مختلف جامعه 
نقش اساسی ایفا کرده و در دسترس مردم است قطعاً در امر پیشگیری می تواند نقش 

برجسته ای در بین دستگاه های فعال در عرصه پیشگیری از اعتیاد داشته باشد.
قائم مقام دبیرکل ستاد مبارزه با مواد مخدر کشور، منابع انسانی فهیم دارای دانش کافی، 

امکانات مناسب و امین مردم بودن را دلیل توفیق پلیس در امر پیشگیری دانست.
وی با بیان این که ناجا امروز جزء مراکز فعال در عرصه اجتماعی است و در حوزه 
پیشگیری قابلیت ، ظرفیت و فرصت های قابل توجهی در اختیار دارد، تاکید کرد: باید با 
یک هدف گذاری مناسب بتوان گام بلندی در راستای پیشگیری از اعتیاد و تولید فرهنگ 

پیشگیری از اعتیاد برداشت.
سردار مویدی افزود: ناجا در شناسایی و ارائه راهکارهای مناسب برای کاهش آسیب های 
اجتماعی موفق بوده و در سطح استان ها نیز دارای برنامه است و با تعامل خوبی که با مردم 

دارد، می تواند جزء دستگاه های موثر در امر پیشگیری از اعتیاد باشد.

گروه اجتماعی-طبق گفته  روان شناسی به نام کلادیا هموند، اینکه با افزایش 
سن احساس می کنیم زمان زودتر می گذرد، یکی از اسرارآمیزترین تجربه های 
زمان است. خوشبختانه تلاش های محققان برای پرده برداشتن از این راز، به 

یافته های جالبی منتج شده است. 
همه ما با این جمله آشنا هستیم که چقدر زمان زود گذشت! یا هر کاری 
می کنم زمان نمی گذرد! اما آیا به لحاظ علمی چنین صحبت هایی پایه و اساسی 
هم دارند؟ آیا امکان دارد که مقیاس اندازی گیری زمان در موقعیت های مختلف 
متفاوت باشد؟ اصلا چرا با گذر سن و پا گذاشتن به دوران میانسالی و سالمندی، 

چنین حسی که زمان سریع  گذشت بیشتر برای مان جلوه پیدا می کند؟
بررسی سرعت گذر زمان

در سال2٠٠5 روان شناسانی به نام های »مارک ویتمن« و »ساندرا لنهاف« از 
4۹۹نفر بین سنین ١4 تا ۹4سال درباره  سرعت حرکت زمان نظرسنجی کردند. 
تصور اکثر شرکت کنندگان از زمان برای بازه های کوتاه مدت مثل یک هفته، ماه 
یا حتی سال با افزایش سن تغییری نمی کرد. اکثر شرکت کنندگان احساس 
می کردند که ساعت به سرعت تیک تاک می کند؛ اما محققان برای دوره های زمانی 

درازمدت مثل یک دهه، الگوی متفاوتی مشاهده کردند.
افراد مسن تر اغلب تصور می کردند که زمان سریع تر حرکت می کند. وقتی از 
آن ها خواسته شده که به زندگی شان فکر کنند، شرکت کنندگان بیشتر از 4٠سال 
احساس می کردند که زمان در دوران کودکی شان آرام تر می گذشت، سپس به طور 
پیوسته از دوران نوجوانی تا بزرگسالی به سرعت پیش می رود. دلایل خوبی برای 
این احساس افراد بزرگسال وجود دارد. انسان ها طول مدت یک رویداد را می توانند 
از دو نقطه نظر متفاوت تخمین بزنند؛ یکی نگاه آینده نگر است و مربوط به زمانی 

می شود که یک اتفاق هنوز درحال شکل گرفتن است و دیگری نگاه گذشته نگر 
که پس از پایان یک اتفاق حاصل می شود. علاوه بر این، تجربه  ما از زمان بسته 
به آنچه انجام می دهیم یا احساسی که نسبت به آن داریم، تغییر می کند. درواقع 
وقتی که به ما خوش می گذرد، زمان پرواز می کند و زود از دست می رود. وقتی 
غرق در داستان یک رمان شده ایم، زمان زودتر می گذرد؛ اما اگر آن فعالیت را 
مدتی بعد به خاطر بیاوریم، به نظر می رسد که بیشتر از یک تجربه روزمره زمان 

برده است.
کند و تند گذشتن زمان

مغز ما تجربه های جدید را در حافظه کدگذاری می کند، اما این کار را برای 
تجربه های آشنا انجام نمی دهد. ارزیابی گذشته نگر ما از گذر زمان برمبنای تعداد 
خاطره های جدید قرار دارد که در بازه  زمانی خاصی ایجاد می کنیم؛ به عبارت 
دیگر، اگر در تعطیلات آخر هفته خاطرات جدید بیشتری در حافظه  ما ثبت 
شود، سفرمان طولانی تر به نظر می رسد. این پدیده که هموند آن را »پارادوکس 
تعطیلات« می ماند، نشان می دهد که چرا وقتی به گذشته می نگریم، به نظر 
می رسد زمان سریع تر می گذرد. از دوران کودکی تا بزرگسالی ما تجربیات جدیدی 
کسب می کنیم و مهارت های زیادی یاد می گیریم؛ اما در سنین بزرگسالی زندگی 
ما روتین تر و تجربه های ناآشنای ما کمتر می شود؛ درنتیجه در حافظه  اتوبیوگرافی 
ما سال های اولیه  زندگی مان برجسته تر به نظر می رسند و احساس می کنیم که 
مدت زمان بیشتری طول کشیدند. البته این به این معنی است که می توانیم 
با فعال نگه داشتن مغز، درنظرمان سرعت گذر زمان را آهسته تر کنیم؛ مثلا 
»مدام مهارت های جدید یاد بگیریم«، »با افکار و ایده های تازه آشنا شویم«، »در 

مکان های ناآشنا ماجراجویی کنیم« و... .

تجربه ای ذهنی و درونی
بگذارید موضوع گذر زمان را به بیان دیگری برای تان توضیح دهیم. تجربه ما از 
زمان، امری ذهنی و درونی است؛ هم می تواند در چشم برهم زدنی بگذرد و هم 
اینکه تا ابد ادامه پیدا کند و آن طور که کلودیا هموند در کتاب سال2٠١2 خود با 
نام »تحریف زمان: قفل گشایی از راز درک زمان« آورده، شدت احساسات بیشتر 

از هرچیز دیگری درک ما از زمان را تحت تأثیر قرار می دهند.
هموند در کتابش می نویسد: طبق نظریه اینشتین درست همان طور که چیزی 
به نام زمان مطلق وجود ندارد، مکانیسم معینی هم برای اندازه گیری زمان در 

مغزمان نیست.
زمان  داریم،  دلهره  یا  می ترسیم  وقتی  می نویسند:  توضیحاتش  در  هموند 
درنظرمان کش می آید؛ به عنوان مثال برای فردی که از عنکبوت می ترسد، وقتی 
در اتاقش با یکی از این موجودات برخورد کند، زمان به نظرش طولانی تر می شود 
یا فردی که برای اولین بار با ترس و دلهره پرش در آسمان را تجربه می کند، 
زمانی که برای فرود او روی زمین صرف می شود، به مراتب طولانی تر از حد معمول 
به نظر می آید. آن ها که تصادفات رانندگی را تجربه کرده اند نیز معتقدند در چنین 
زمان منحرف می شود،  به کندی می گذرد؛ در چنین شرایطی  زمان  مواردی 
زیرا ما تجربیات سختی را پشت سر می گذاریم. به بیان دیگر، تک تک لحظاتی 
که درمعرض تهدید و خطر قرار داریم، برای مان تازگی دارند. ازسویی مکانیسم 
روان شناسی بقا، آگاهی ما را نسبت به شرایط چند برابر می کند و به این ترتیب 
خاطرات بیشتری نسبت به حد معمول در بازه های زمانی کوتاه مدت مان ثبت 
می شوند و این گونه می شود که مغزمان فریب می خورد و تصور می کند که زمان 
بیشتری گذشته است؛ اما در رأس همه این ها، مغز و به طور مشخص ناحیه 
کورتکس که به مهارت های حرکتی و ادراکی مربوط می شود، با درنظرداشتن 
بسیاری سیگنال های متفاوت که از بدن دریافت می کنند)ازجمله ضربان قلب، 
سردشدن بدن و عصبانیت(، زمان را اندازه می گیرد؛ بنابراین اگر در یک بازه 
زمانی مشخص، مغز سیگنال های بیشتری را دریافت کند، آنگاه تعداد بیشتری از 
این سیگنال ها را می شمارد و درنتیجه این حس در شما ایجاد می شود که زمان 

دیر می گذرد.
پیوند زمانی

البته که در مغز انسان ساعت مشخصی به آن شیوه ملموسش - وجود ندارد، 
اما انسان درکی مستمر و ادامه دار از بدن خود دارد که هر ثانیه نیز این درک تازه 
می شود و وقتی از خودمان سؤال می کنیم که چند ثانیه از انجام یک اتفاق خاص 
گذشته، در اصل این اطلاعات را مورد استفاده قرار می دهیم. وقتی دلهره داریم 
یا ناراحت هستیم، بدن مان تعداد بیشتری از این سیگنال ها را برای مغز ارسال 
می کند و درنتیجه مغز نیز نسبت به حد معمول ثانیه های بیشتری را می شمارد. 
وقتی روی برآیند یک اتفاق تأثیری مستقیم داشته باشیم، زمان نیز برای مان 
تندتر می گذرد؛ اما عجله و سرعت جامعه نیز می تواند به گونه ای دیگر بر درک ما 
از زمان و احساسات مان تأثیر بگذارد. عصب شناسانی نظیر »مور« نشان داده اند 
وقتی ما ارتباط مستقیمی با یک رویداد داشته باشیم و منجر به ایجاد یک نتیجه 
مشخص  شده باشیم، زمان نیز برای مان تندتر می گذرد. آن ها این تجربه را »پیوند 
زمانی« می نامند. مور ادامه می دهد: در مقابل، اما وقتی هیچ کنترلی روی اوضاع 
نداشته باشیم یا اینکه چنین حسی در وجودمان باشد، برعکس این موضوع رخ 
می دهد؛ یعنی عقربه های ساعت درونی مان با سرعت بیشتری حرکت می کنند و 

زمان برای مان طولانی تر می گذرد.

نگاهی به جنبه های علمی گذر زمان 

چرا زمان با گذر عمـر سریع تر می گذرد؟ 

گروه اجتماعی-توصیه  شده والدین با اطلاع از کارکرد انواع بازی ها، شرایط کافی برای بازی آزادانه و فعالیت های خودجوش کودک فراهم 
بیاورند. 

بازی کردن کودکان جدای از سرگرمی و مشغول کردن آن ها، یکی از نیازهای اساسی و مهم ترین فعالیت برای شکوفایی و رشد 
استعدادهای شان محسوب می شود. فعالیتی که در کنار تخلیه انرژی و هیجانات با پرورش تخیل و تقویت مهارت حل مسئله، رشد اجتماعی 

و آمادگی اش برای زندگی دوران بزرگسالی را رقم می زند.
انعکاس فعالیت های درونی کودک

برخلاف تصور برخی افراد که بازی کردن بچه ها را رفتاری بیهوده و صرفا راهی برای تخلیه انرژی می دانند، روان شناسان کودک معتقدند 
بازی انعکاس فعالیت های درونی کودک و میل به خوشی، آزادی و رضایت او است که صفا و آرامش را برایش به ارمغان می آورد؛ ضمن اینکه 
در جریان بازی، نیروهای ذهنی و جسمی کودک همراه با دقت، تخیل، نظم و ترتیب و چالاکی اش رشدیافته، مهارت های اجتماعی اش 

تقویت می شود، توانایی ها، استعدادها و نقاط ضعفش را می شناسد و شخصیتش را شکل می دهد. روان شناسان 
در تحقیقاتی که انجام داده اند، به این نتیجه رسیده اند که بازی فرایند یادگیری کودک را شکل می دهد. 

اهمیت بازی در مباحث روان شناسی رشد تا حدی است که روان شناسان آن را »تفکر کودک« 
نامیده اند. همچنین بازی روشی برای بیان احساسات کودک، بروز آرزوها، برقراری ارتباط با محیط 

و درک دنیای پیرامونش است.
سرگرمی با اسباب بازی

ابزار بازی برای کودک چیزی بیشتر از یک وسیله صرف است. به طورکلی کودک در موقعیت های 
اضطراب آور و ترسناک زندگی با وسیله بازی اش ازجمله عروسک، آدمک کوکی یا آدم آهنی یا حتی 
ماشین به جست وجوی راه حل می پردازد و از این طریق تسلط خود را بر موقعیت ها افزایش می دهد. 

در چنین شرایطی، خودش را تنها ندانسته و اسباب بازی اش را در موقعیت پیش رو سهیم می بیند؛ 
از این رو کمتر دچار نگرانی و احساس تنهایی می شود؛ به عنوان نمونه کودکی که از دکتر می ترسد، با 
همکاری عروسکش نقش بیمار و پزشک را بازی می کند و از این طریق تسلط خود را در موقعیت هایی 

که احتمالا پیش خواهد آمد، مجسم و تا حدی بر نگرانی و ترسش غلبه می کند یا وقتی آدم آهنی اش 
را مقابل خود می بیند و سعی می کند خودش را در نقش های مختلف جا دهد، تجارب خود را با ادراکات 

و شناخت های جدیدش تلفیق می کند. این بازسازی ها و ترکیب ها به رشد قدرت آفرینندگی و خلاقیت 
او کمک می کنند. کودک حین بازی با اسباب بازی اش، مهارت هایی را برای ایجاد ارتباط با دیگران به دست 
می آورد. توقعات دیگران از خود را هنگام  بازی ارزیابی و آرزوهای خود را ابراز می کند؛ این راهی برای شناخت 
او از زندگی و مسائل آن است. علاوه بر این، اسباب بازی غالبا نقش همدم و مخاطب را برای کودک ایفا می کند.

مخاطبی که هیچ وقت از صحبت کودک خسته نمی شود و واکنش تند یا بی حوصلگی اش را به او 
نشان نمی دهد، دائم موعظه اش نمی کند و مانعش نمی شود، در این حالت کودک در بازی با این وسایل 
سرگرم کننده به خود گشودگی و بیان و ابراز آزادانه احساسات و تفکراتش می پردازد؛ رفتاری که می تواند 
پایه های اعتمادبه نفس او را تقویت کند. در میان اسباب بازی های کودکان، برخی وسایل علاوه بر تمام مزایای 
که گفته شد، در تقویت هوش کودک نیز مؤثر هستند؛ ابزار خانه سازی و بازی های تخته ای ازجمله این 
وسایل هستند. روان شناسان در تحقیقات شان به این نتیجه رسیده اند که خانه سازی، قدرت حل مسائل 

ریاضی را در کودکان افزایش می دهد و بچه هایی که در سنین پایین این بازی ها را انجام می دهند، غالبا در 
دوران تحصیل راحت تر از پس حل مسائل ریاضی برمی آیند؛ مهارتی که در بزرگسالی آن ها را در حل مشکلات 

زندگی یاری می کند. بازی هایی چون منچ و مار و پله می توانند مباحث پایه ای ریاضی مانند شمارش را به کودک 

یاد بدهند و قدرت تصمیم گیری شان را افزایش دهند.
بازی بدون چارچوب های سختگیرانه

از آنجا که یکی از کارکردهای مهم بازی برای بچه ها کشف ویژگی ها، مهارت ها، استعدادها و توانمندی و درپی آن تقویت اعتمادبه نفس شان 
است، به والدین توصیه می شود به فرزندشان آزادی عمل بدهند. منظور این نیست که کودک را رها کرده یا مراقبش نباشند؛ بلکه تا حد 
امکان باید موانع و چارچوب های غیرقابل انعطاف را از سر راهش برداشت. وقتی کودک درپی نیازهای غریزی خود رها می شود، سازوکارهای 
درونی و بیرونی او فعال می شوند، آرامش درونی پیدا می کند، تمرکز یافته، فکرش را به کار می اندازد و خلاقیتش را بروز می دهد. این آرامش 

کودک، از او شخصیتی سالم و خوشبین و آینده نگر می سازد.
هرگاه کودک در تنهایی خود بازی کند، خودبه خود بر زمان و کار و امکاناتش مدیریت می کند. کودک با تمرکز روی بازی، قدرت 
برنامه ریزی و سیاست گذاری را تمرین می کند؛ درحالی که اعمال نظر پدر و مادر و دخالت آن ها دربازی اش، این تمرکز را دچار اخلال 
می کند. کودک در بازی با دیگران یا با اسباب بازی هایش، مهارت های روابط اجتماعی را می آموزد و تجربیاتی کسب می کند که گاهی رفتار 
محافظه کارانه مادر، مانع از این تجربه اندوزی ها می شود. والدین این را هم درنظر داشته باشند که مشغول کردن ذهن بچه ها در سنین کودکی 
با کاری غیر از بازی کردن، مانع بزرگی برای رشد کودک در زمینه های مهم خواهد بود؛ پس با این تصور که کودک باید از زمانش برای 

یادگیری هنر یا آموزش استفاده کرده و وقتش را در کلاس های آموزشی سپری کند، نباید مانع رشد فکری ذهنی کودک مان شویم.
 بازی های گروهی

اگرچه بازی با ابزار و وسایل بازی به تنهایی برای تقویت توانایی های کودک کفایت می کند، اما به منظور تقویت ابعاد اجتماعی 
شخصیت کودک، باید شرایط همبازی شدن با دیگران و حضور وی در گروه های بازی را فراهم کرد. شرکت در بازی های گروهی 
به دلیل داشتن مقررات و قواعد، سبب می شود کودک نقش دیگر همبازی هایش را بشناسد، توانایی برعهده گرفتن نقش دیگران 
را در خود رشد و توسعه دهد تا از طریق پیش بینی آنچه در آینده اتفاق می افتد، بتواند رفتار خود را با آن سازگار کند. کودک 
شروع به ارزیابی توانایی های خود در مقابل دیگران می کند و هویت یا تصور از خود را بهبود می بخشد. کودکانی که با 
دیگر بچه ها بازی می کنند، هویت خود را بهتر کشف می کنند. آن ها از طریق بازی کردن نقش های متنوع بزرگسالان، 
مقررات اجتماعی و معیارهایی که رفتار بازیگر را تنظیم می کند، می آموزند. بازیگر باید یاد بگیرد که به قواعد 
بازی، حتی زمانی که انگیزه های آنی او را به سوی یک رفتار کاملا متفاوت سوق 

می دهد،پایبند باشد.

بازی کردن کودک، فقط راهی برای سرگرم کردنش نیست 

کودک با بازی آزادانه شخصیتش را می سازد 

 

فرمانده نیروی انتظامی گفت: طبق آمارهای موجود، 
جرایم خشن حدود 4٠ درصد کاهش داشته و قتل نیز 

2١ درصد کمتر شده است. 
سردار حسین اشتری فرمانده نیروی انتظامی در 
دیدار با آیت الله سید یوسف طباطبایی نژاد امام جمعه 
اصفهان اظهار کرد: در رابطه با توقیف موتورسیکلت ها، 
طرح جدیدی آماده شده تا نواقص قبلی رفع شود و 

این وسایل نقلیه زودتر به دست صاحبان آن ها برسد.
وی با بیان اینکه نیروی انتظامی طی مناسبت های 
و  خودرو  جرایم  بخشودگی  طرح  مختلف، 
موتورسیکلت ها و رفع توقیف آن ها را اجرا می کند، 
افزود: در حال حاضر در استان تهران اعلام شده که 
همه موتورسیکلت ها برای رفع مشکل پلاک خود باید 
اقدام کنند و براساس دستورالعملی که تنظیم شده این 

طرح به کل کشور نیز تسری خواهد یافت.
فرمانده نیروی انتظامی گفت: حفظ وضع موجود از 
دید ما ضرر خواهد بود، به همین منظور برنامه ما در 
نیروی انتظامی حرکت رو به رشد و پیشرفت روزانه 
همیشه  اصفهان  استان  کرد:  خاطرنشان  وی  است. 
استانی خاص با شرایط خاص و نمونه بوده و از این رو 
انتخاب فرمانده انتظامی این استان از حساسیت زیادی 
برخوردار است و باید در شأن مردم این استان خدمت 

کرده و خوشبختانه این انگیزه در فرماندهی انتظامی 
این استان وجود دارد.

اشتری عنوان داشت: به لطف خدا با وجود گستردگی 
و حساسیت کار در استان و خلاء های موجود، با روحیه 
جهادی همکاران، عملکرد مناسبی از آنها ثبت شده و 
طبق آمارهای موجود، جرایم خشن حدود 4٠ درصد 

کاهش داشته و قتل نیز 2١ درصد کمتر شده است.
وی تصریح کرد: بعضاً دستگاه های دیگر مدیریت 
مناسبی نمی کنند و سرریز عدم مدیریت آن ها به نیروی 
انتظامی فشار وارد می کند؛ در بحث هایی مثل تجمعات 
کارگران بیکارشده، حقوق های معوق یا مؤسسات مالی، 
بار و وظیفه نیروی انتظامی افزایش می یابد. فرمانده 
نیروی انتظامی متذکر شد: به همکاران خود نیز اعلام 
کردیم که صحنه را مدیریت کنند تا درگیری پیش 
نیاید و خوشبختانه با مدیریت هوشمندانه مشکلی به 

وجود نیامده است.
وی اذعان داشت: در سال گذشته تجمعات بسیاری 
کارکنان  مدیریت  با  خدا  لطف  به  و  گرفت  صورت 
نیروی انتظامی، هیچ مشکلی در این تجمعات ایجاد 
نشده و این گزارش را خدمت مقام معظم رهبری نیز 
ارائه کرده ایم و ایشان نیز تأکید کرده اند که تجمعات 

مدیریت شود.

فرمانده انتظامی شهرستان بستان آباد از 
دستگیری اعضای باند 6 نفره سارقان و کشف 

6٠ میلیارد ریال اموال مسروقه خبر داد. 
سرهنگ  محمد جلیلیان  در گفت و گو 
با خبرنگار پایگاه خبری پلیس، اظهار داشت: 
در پی وقوع چند فقره سرقت احشام، منزل 
و اماکن خصوصی در شهرستان بستان آباد، 
شناسایی و دستگیری سارقان در دستور کار 

ماموران پلیس آگاهی قرار گرفت .
وی افزود: با تلاش کارآگاهان پلیس آگاهی، 

2 نفر سارق که به وسیله یك دستگاه وانت 
نیسان سرقتی، اقدام به سرقت احشام از چند 
های  شهرستان  و  شهرستان  این  روستای 
همجوار می کردند، دستگیر و به پلیس آگاهی 
منتقل شدند. این مقام انتظامی تصریح کرد: 
افراد دستگیر شده در بازجویی های تخصصی 
پلیس به همدستی 2 نفر دیگر اعتراف کردند 
که در یک عملیات غافلگیرانه آنان به همراه 2 

مالخر نیز دستگیر شدند.
سرهنگ جلیلیان با اشاره به شناسایی و 

دستگیری 6 نفر در این زمینه بیان داشت: 
افراد دستگیر شده در بازجویی های تخصصی 
پلیس به سرقت 6٠ میلیارد ریال اموال مسروقه 
از قبیل احشام، طلاجات، چندین دستگاه 
خودرو و موتورسیکلت، سیم وکابل، موتوربرق، 
لوازم منزل و اماکن خصوصی اعتراف کردند. 
وی از دستگیری مالخران اموال مسروقه نیز 
خبر داد و گفت: در این رابطه پرونده تشکیل 
و همه متهمان برای انجام اقدامات قانونی به 

مراجع قضائی تحویل شدند.

فرمانده نیروی انتظامی خبر داد 

 کاهش 4۰ درصدی جرایم خشن
فرمانده انتظامی شهرستان بستان آباد  خبرداد

کشف ۶۰ میلیارد اموال مسروقه در بستان آباد 

رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان از دستگیری دو سارق ١6 راس احشام 
در قم خبر داد. سرهنگ احمد کرمی اظهارداشت:در پی در یافت گزارشی مبنی بر سرقت 
١6 راس احشام از یک قلعه دامداری در قم اکیپی از مأموران پاسگاه انتظامی شکوهیه 
به محل مذکور اعزام شدند. به گفته وی در ادامه بلافاصله با اعلام به واحدهای گشتی 
منطقه تحت پوشش انتظامی قرار گرفته و دو نفر حین بارگیری گوسفندان در یک 
دستگاه خودرو نیسان مشاهده شدند. سرهنگ کرمی افزود: سپس این افراد در رویارویی 
با مأموران با توجه به ضد و نقیض گویی های خود به پاسگاه منتقل شدند. رئیس پلیس 
آگاهی استان قم افزود:متهمان که اهل یکی از استان های غربی هستند سرانجام با 
اعتراف به جرم خود، برای انجام تحقیقات تکمیلی به پلیس آگاهی استان منتقل و احشام 

مکشوفه نیز با هماهنگی مقام قضائی تحویل مالباخته شد.

عربده کشی و تخریب خودروهای مهمانان مراسم عروسی را بهم ریخت.  
سرهنگ شریفی رییس کلانتری ١53 شهرک ولیعصر)عج( با اشاره به 
این موضوع گفت: شب گذشته حسب  اعلام درگیری وتخریب در میدان 
زاهدی سریعا مامورین در محل حاضر شدند و مشاهده کردند تعداد شش 
دستگاه خودروی میهمانان خانواده عروس از قسمتهای مختلف تخریب 
شده است. وی افزود: ضاربین به محض رویت مامورین پس از ارعاب و 
عربده کشی در مراسم عروسی سعی در فرار داشتند که  مامورین سریعا 
با شگردهای پلیسی موفق به دستگیری تخریب کنندگان شدند. رئیس 
کلانتری شهرک ولیعضر ادامه داد: در تحقیقات میدانی مشخص شد 
ضاربین به دلیل اختلافات خانوادگی اقدام به تخریب خودروها کرده بودند.

رئیس پلیس آگاهی استان قم خبرداذ

دستگیری سارقان ۱۶ راس احشام در قم
اختلافات خانوادگی عروسی را 

به هم ریخت






